
Pro tokó ł
16. posiedzenia, III. sesyi, VIII. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 11. marca 1907.

Początek o godzinie 1Q_ minut 30 przed 
południom. -

Przewodniczący:  Marszałek krajowy
J. E. Stanisław hr. Badeni.

Sekreta rze :  Mieczysław Urbański ,  K a 
zimierz Lubomirski, Stanisław Mycielski, 
ks. Wiktor Mazikiewicz.

Obecnych posłów 126.

Ze strony Rządu:  c. k. Wiceprezydent 
Namiestnictwa Włodzimierz hr. Łoś.

Marszałek konstatuje dostateczną ilośó 
posłów i otwiera posiedzenie.

Marszałek oznajmia, iż protokół 14 po
siedzeń a uważa za przyjęty, gdyż nie wnie
siono przeciw niemu żadnych zarzutów, pro
tokół  15 posiedzenia złożony jes t  w biurze 
sejniowem do przejrzenia.

Sekretarz p. Urbański  odczytuje spis 
petycyi wniesionych po dzień 11. marca 
1907 roku, które przydzielono następującym 
komisyom, a  mianowicie:

Wydziałowi krajowemn L. s . . 1961,
1 9 6 2 - 1 9 6 6 ,  1970, 1974, 1978, 1980, 1984 
do 1986.

Komisyi szkolnej L. s . : 1967. 1976, 
1988, 1989.

Komisyi administracyjnej L. s . : 1969

Komisyi gospodarstwa krajowego L. s: 
1975.

Komidyi drogowej L. s :  1968, 1979.

Komisyi  kolejowej L. s . : 1977.

Po odczytaniu petycyi L. s. 1968 gminy 
Wyżne  i okolicznych gmin o wybudowanie  
drogi przez gminę Wyżne  i o most na W i 
słoku przemawia p. Stapiński  popierając tę 
petycyę.

Sekretarz p. Urbański  odczytuje spis 
dalszych petycyi, które przydzielono odno
śnym komisyom, jak  wyżej.

Po odczytaniu petycyi L.  s. 1969, or
ganistów galicyjskich o wyznaczouie im 
stałych pensyj Przemawia  p. Stapiński,  po
pierając tę petycyę.

Sekretarz p. LTrbański odczytuie spis 
dalszych petycyj, które przydzielouo odno- 

j śnym komisyom. jak wyżej.

Przed przystąpieniem do porządku dz;en- 
■ nego p. Schatzel zdaje sprawę z wyniku 
skrutynium z przeprowadzonego na ostat- 
uiem posiedzeniu wyboru 1 członka komi- 
syi przemysłowej.
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Glosowało 92 posłów. Absolutna więk
szość 47. Głosów 92, zatem wszystkie otrzy
mał p. Kuryłowicz.

Marszalek stwierdza,  że p. Kuryłowicz 
został wybrany członkiem komisyi p rzemy
słowej.

Izba przystępuje do porządku dzien
nego, którego pierwszym punktem jes t :

Sprawozdanie Wydziału krajowego w 
przedmiocie przyzwolenia Reprezentacyi  po 
wiatowej w Łańcucie na pobór w r. 1907 
wyższych dodatków powiatowych.

Sprawozdawca  p. Wereszczyński  od 
czytuje sprawozdanie Wydziału krajowego 
zakończone następującym wni osk ie m:

Wysoki  Sejm raczy uchwalić :

Reprezentacyi  powiatowej w Łańcucie 
zezwala się w rokn 1907 pobierać 65 %  do
datek powiatowy do podatków bezpośred
nich (z wyłączeniem podarku osobisto-do
chodowego) na pokrycie potrzeb powiato
wych, obok 10% ustawowego dodatku na 
rzecz powiatowego funduszu dróg gminnych

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek Wydziału krajowego.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sprawozdawcy przystąpić do trzeciego czy
tania tej uchwały bez czytania,  przyjmuje 
Izba powyższą uchwałę w trzecieni czytauiu 
bez czytania.

Nas t ępu je :

Sprawozdanie komisyi budżetowej o 
sprawozdaniu Wydziału krajowego w przed
miocie odnowienia królewskiego zamku na 
Wawelu.

Sprawozdawca  p. Piniński  uwolniony 
na wniosek sekreta rza p. Urbańskiego od 
czytan ia  sprawozdania,  odczytuje nas tępu
jący wniosek komisyi  :

Sprawozdanie niniejsze wraz ze spra
wozdaniem Wydziału krajowego tyczącem 
się restauracyi  królewskiego zamku na Wa
welu przyjmuje Sejm do wiadomości.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N as tę puj e :

Dalszy ciąg rozprawy szczegółowej nad 
sprawozdaniem komisyi drogowej o projek
cie ustawy drogowej.

Sprawozdawca p. Stanisław Jędrzejowicz 
c z y t a :

§. 25.

W gminach miejskich, dla których wy
daną  została us tawa gminna z dnia 13. marca 
1889 Dz. ust. kraj. Nr. 24, oraz w gminach 
Oświęcim, Lipnik,  Czarna wieś, Dąbie, Kro- 
wodża i Nowa wieś narodowa, obowiązuje 
niniejsza ustawa z następującemi zmianami:

a) gminy te prowadzić będą pod kon
trolą władz nadzorczych (§§. 21. i 24.) cały 
zarząd techniczny i ekonomiczny wszyst
kich dróg gminnych I. i II. klasy,  w obrę
bie gminy i obszaru dworskiego (gminy ka
tastralnej)  położonych, nie wyłączając czyn
ności z §. 6. tej ustawy wypływających;

b) z ustanowionego w §. 12. ośmnasto- 
procentowego dodatku  od podatków bez
pośrednich, opłacanych w tych gminach k a 
tastralnych,  9 %  tychże podatków wpływać  
będzie do kasy miejscowej na rzecz dróg 
gminnych I. i II,  klasy, a 9 %  do kasy Rady 
powiatowej na cele drogowe powiatu;

c) jeżeli powyższy dodatek wraz z in 
nymi  dochodami (§. 11.), przeznaczonymi 
na rzecz dróg gminnych I. i II.  klasy, nie 
wystarcza na opędzenie wydatków połączo
nych z budową i należytem u trzymaniem 
dróg pomienionych,  natenczas Rada  gminna  
jest  obowiązaną na pokrycie niedouorów 
wyznaczyć dotacyę z innych funduszów, 
a w braku tychże uchwalić odpowiedni do
da tek do podatków bezpośrednich.

Jeżeli przy gminie jest  samoistny ob
szar  dworski ,  w pokryciu niedoborów wi
nien i on par tycypować kwotą  w stosunku 
po atków bezpośrednich opłacanych przez 
gminę i obszar dworski.



Protokół 16. posiedzenia z dnia 11. m arca 1907. 3

W  tym celu Wydział  powiatowy, przy 
załatwieniu preliminarza,  nałoży na obszar 
dworski stosowny dodatek do podatków bez
pośrednich.

Przepisy  tego paragrafu zastosować mo- i 
żna także do innych gmin wraz z obsza
rami dworskimi ,  po wysłuchaniu Reprezen- 
tacyi gminnej  i prz łożego obszaru dwor
skiego, uchwałą Rady powiatowej i W y 
działu krajowego.

Przemawia  p. Maryewski i s tawia po
prawkę  do ustępu b), a mianowicie ażeby 
ustęp ten od słów: „9% tychże podatków11 
do końca skreślić, a natomiast  wstawić sło
wa: „11% tychże poda tków wpływać będzie 
do kasy miejscowej na rzecz dróg gminnych 
I  i I I  klasy, a 7 %  do kasy Rady powiato
wej na  cele drogowe powia tu11.

Izba  poprawkę tę posła Maryewskiego 
popiera.

Przemawia członek Wydziału kraj .  p. 
Dąmbski

Przemawia  p Jabłoński .

Przemawia p. Kramarczyk.

Przemawia p. Jabłoński .

Przemawia  p Stapiuski.

Przemawia  p. Tomaszewski.

Po zamknięciu rozprawy przemawia  p. 
sprawozdawca.

Marszałek udziela głosu p. Męcióskiemu 
dla spros towania faktu.

Przemawia p. Męciuski.

Izba uchwala najpierw §. 25 z opu 
szczeniem ustępu b), do którego wniósł p. 
Maryewski  poprawkę,  w oddzielnem zaś 
głosowaniu odrzuca poprawkę  p. Maryew
skiego, którą Marszałek odczytuje,  a n a 
stępnie uchwala ustęp b) zgcduie z wnio
skiem komisyi.

Sprawozdawca  czy ta:

§. 26.

Władze  pol i tyczne mają prawo i obo
wiązek czuwania,  aby dróg  publicznych każ

dy bez przeszkody rnógł używać, nie mniej, 
aby  przez zaniedbanie drogi bezpieczeństwo 
osób i własności nie cierpiało W razie więc 
takiego zaniedbania zażądają zaradzenia  od 
organu,  sprawującego dozór bezpośredni,  
a w razie niebezpieczeństwa,  gdy krok ten 
zostanie bezskutecznym, zarządzą stosowne 
środki do naprawy drogi ua koszt  zobowią
zanych i właściwy organ bezzwłoczuie o tern 
zawiadomią.

Izba bez rozprawy uchwala §. 26. zgod
nie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca c z y t a :

§. 27.

Wszelkie uależytości, przypadające na 
podstawie tej ustawy, tudzież koszta pos tę 
powania wykonawczego, gdy nie są u i sz 
czone w terminie, ściągnięte będą drogą 
egzekucyi politycznej podług istniejących uL 
staw i przepisów.

Prawomocne uchwały, orzeczenia i roz
porządzenia,  wyaaue na podstawie niniej
szej ustawy, egzekwowane  będą na żądanie 
właściwej władzy autonomicznej przez po
li tyczną władzę powiatową.

Izba bez rozprawy uchwala §. 27. gzod- 
nie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca  czyta:

§. 28.
Wszystkie przedstawienia i odwołania 

się do wyższej władzy autonomicznej wiune 
być wniesione w ciągu 14 dni, licząc od 
duia następnego po ogłoszeniu lub doręcze
niu, na ręce tej władzy, która zarządzenie 
lub orzeczenie wydała,  albo jes t  organem 
wykonawczym reprezentacyi,  która uchwalę 
powzięła. Jeśli reprezentacya  lub wł idza ,  
która zarządzenie lub orzeczenie wydała, 
uważa odwołanie się do wyższej władzy za 
słuszne, natenczas przyjąć je '  może jako 
przedstawienie i zmienić swą pierwotną de-
cy^yę-

Przeciw zarządzeniom I. iustancyi,  któ
rych wykonanie w interesie bezpieczeństwa
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publicznego jes t  pilnem, odwołanie się nie 
ma mocy wstrzymującej.

Koszta komisyi, wywołane przez żalą
cego się, ponosi tenże, jeśli  zażalenie w ca
łości za niesłuszne uznanem zostało. W prze
ciwnym razie ponosi j e  dotyczący fundusz

Od orzeczeń politycznej wład ty powia
towej,  wydanych na mocy §. 2'>., odwołać 
się można w myśl przepisów obowiązują
cych do c. k. Namiestnictwa, które rozstrzy
ga sprawę ostatecznie w por 'zumieniu z W y 
działem krajowym.

Izba bez rozprawy uchwala §. 23. zgod
nie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta :

§. 29.

Us tawa ta obowiązywać będzie od dnia
1. stycznia po ogłoszeniu w dzienniku ustaw 
i rozporządzeń krajowych.

Równocześnie utraci moc obowiązującą 
us tawa z dnia 5. lipca 1897 Dz. ust. kraj. 
Nr. 43. o prestacyach,  funduszach i koiupe • 
tencyi co do dróg publicznych nierządowycb,  
tudzież ustawa z dnia 17. kwietnia 1874 
Dz. ust. kraj .  Nr. 35 odnosząca  się do po
s tępowania przy udzielaniu koncesyi na po
bór opłat  mytniczych na rzecz funduszów 
powiatowych,  gminnych jako też na rzecz 
stron prywatnych i ustawa z dnia 7. czerw
ca 1899 Dz. ust. kraj. Nr. 74 o nakładaniu 
i pobieraniu myta  na drogach powiatowych 
i gminnych I. klasy, objętych w zarząd Wy
działu krajowego.

Izba bez rozprawy uchwala §. 29. zgod
nie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca  c z y t a :

§• 30.
Wykonanie tej ustawy polecam Mojemu 

Ministrowi spraw wewnętrznych.

Izba bez rozprawy uchwala § 30. zgod
nie z wnioskiem kohiisyi.

Sprawozdawca czyta tytuł i wstęp u- 
stawy.

U s t a w a

z dnia . . . dla Królestwa Galicyi i Lodo- 
meiy i  z Wielkiem Księstwem Krakowskiem 
z wyjątkiem miast Lwowa i Krakowa o bu
dowie i utrzymaniu dróg publieznycli nie

pańs twowych

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Kró 
lestwa Galicyi i Lodomeryi  z Wielkiem Księ
s twem Krakowskiem postanawiam, co n a 
stępuje:

Izba uchwala bez rozprawy tytuł i wstęp 
ustawy zgodnie z wnioskiem komisyi.

Izba  uchwala na wniosek sprawozdawcy 
przystąpić do trzeciego czytania tej ustawy 
bez czytania.

Uchwaliwszy następnie na wniosek p. 
Buynowskiego głosowanie imienne przy trze- 
ciem czytaniu tej ustawy, uchwala Izba w 
imienn e*  głosowaniu us tawę powyższą w 
trzeciem czytaniu wszystkimi głosami prze
ciw jednemu.

Za us tawą (przez „ tak")  głosowali pp. 
Abrahamowicz,  Bal, Baworowski,  Bednarski ,  
Białoskórski,  Bohaczewski,  Bojko, Brunicki,  
Brykczyński ,  Bnynowski,  Cieński Leszek,  
Czarkowski-Golejewski,  Czartoryski,  Czay- 
kowski Wiktor,  Czaykowski  Władysław,  
Czecz, Dąmbski,  Dzieduszycki  Klemens, 
Federowicz,  Glidziuk, Głąbiński, Gnoiński 
Jan,  Gnoiński Wincenty,  Gorayski,  GOtz, 
Gryziecki,  Horodyski ,  Hupka,  Jabłoński ,  
Jabl ,  Jaworsk i  Jan,  Jędrze jowicz Adam, 
Jędrzejowicz Stanisławę Kieski,  Korol,  Kost- 
hęim, Kraiński Wincenty,  Kra ińsk i  W ł a d y 
sław, Kramarczyk,  Krzysztofowicz, Kuryło-  
wicz, Laskowski,  Leo, Lipiński,  Lityński,  
Lubomirski  Andrzej ,  Mars, Maryewski ,  Ma- 
zikiewicz, Męciński,  Michalski,  Michałow
ski. Milewski,  Morawski,  Moysa, Mycielski, 
Niezabitowski,  Ocbrymowicz, Oleśnicki, P a 
stor, Paygert ,  Piłat, Piniński,  Płocki, Potocki  
Roman, Potoczek,  Rayski ,  Rudrof, Sala, 
Schatzel,  Schnell,  Sękowski, Ska łkowski ,  
Skołyszewski.  Skrzyński ,  Stapiński,  Staruch,  
Stojalowski,  Struszkiewicz,  Szponder,  Szwed, 
Tarnawski ,  Ta rnow ski  Zdzisław, Traczewski,
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Teodo rowicz Antoni, Tomaszewski,  Trzec ie - ' 
ski, Urbański  Jan,  Urbański  Mieczysław, [ 
Vi\ ien,  Wereszczyński ,  Wesoliński,  Wilcz- 
kiewicz, Włodek Filip, Włodek Zdzisław, 
Zagórski,  Żardecki.

Przeciw ustawie (przez ,.nie“ ) głosował I 
p. Merunowicz.

Sprawozdawca  czyta:

II. Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, 
aby. po wejściu w życie nowej ustawy dro
gowej, zabezpieczy! w budżecie krajowym 
odpowiednią dotacyę na zasiłki powiatom 
udzielać się mające  z tytułu ut rzymania dróg 
powiatowych i gminnych I. i II. klasy.

Wysokość tej dotacyi ma być zabezpie
czoną przynajmniej  na pierwsze sześć lat 
w wysokości jednego  miiiona koron rocznie.

Przemawia  p. Maryewski i s tawia po
prawkę  do drugiego ustępu powyższej re- 
zolucyi, a mianowicie, ażeby zamias t słów 
„jednego miliona korou11 wstawić „500.000 K “ .

Izba popiera tę poprawkę p. Maryew- 
skiego.

Przemawia  p. Leo i s tawia następującą 
poprawkę zamiast  ustępu drugiego propo
nowanej przez komrsyę rezolucyi :

Wysokość tej dotacyi ma być wstawio
ną do bndżetu krajowego począwszy od 
1908 r. w wysokości  500.000 I(. Z chwilą 
uzyskania przez kraj nowego dochodu po
datkowego podniesioną być winna bezzwło
cznie powyższa dotacya do kwoty 1 miliona 
koron.

Przemawia  p. Urbański.

Przemawia  p. Hupka  i s tawia nas tępu
jące  poprawki do rezo lucyi : zamiast słów 
„na zasiłki powiatom udzielać się mające",  
wstawić s łowa: „na pomoc dla p o w ia tó w " ; 
dalej wnosi:  opuścić słowa w ostatnim wier
szu „powiatowych" oraz łącznik „i" wresz
cie „I. i II.  klasy".

Przemawia p. Moysa.

Przemawia p. Michalski.

Przemawia  p. ks. Stojałowski.

Przemawia p. Męciński.

Przemawia p. Urbański.

Po zamknięciu rozprawy Marszałek 
poddaje do poparcia poprawkę  p. Hupki, 
k tórą  odczytuje.

Izba poprawki p. Hupki nie popiera.

Marszałek poddaje do poparcia popraw
kę p. Leo, k tórą odczytuje.

Izba poprawkę  p. Leo popiera.

Przemawia p. sprawozdawca

Przemawia pod względem formalnym 
p. Maryewski i cofa swoją poprawkę.

Marszałek poddaje pod głosowanie ustęp 
pierwszy rezolucyi, co do którego niema 
żadnej poprawki.

Izba uchwala ustęp pierwszy rezolucyi 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Marszałek oznajmia,  iż jeżeli nikt  się 
temu nie sprzeciwi,  podda najpierw pod 
głosowanie ustęp drugi rezolucyi w brzmie
niu proponowanem przez komisyę, gdyż za
wiera cyfrę wyższą niż poprawka  p. Lea,  
którą odczytuje,  gdyby zaś ustęp drugi  re 
zolucyi, w brzmieniu proponowanem przez 
komisyę,  nie uzyskał  większości,  podda pod 
głosowanie poprawkę p. Lea.

. (Idy nikt się t akiemu sposobowi głoso
wania nie sprzeciwia, Marszałek poddaje 
pod głosowanie ustęp drugi rezolucyi.

Izba uchwala ustęp drugi  rezolucyi 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta :

2. Sejm poleca Wydziałowi  krajowemu, 
aby z uwzględnieniem rnożnośęi finansowej 
kraju opracował projekt  ukrajowienia pewnej 
sieci dróg czyto nowo zbudować s>ę ma ją
cych, czy też jako powiatowe lub gminne
I. klasy już zbuaowauycb i by przepr ow a
dził z c. k. Rządem roKowauia, któreby
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miały na celu uzyskanie wydatniejszej j ak  
dotychczas pomocy pańs twa na rzecz budo
wy i utrzymania autonomicznych dróg w 
lrraju.

Marszałek otwiera rozprawę.

P. Hupka  cofa swoją poprawuę wnie
sioną do tej rezolucyi przy rozprawie o- 
gólnej.

Po zamknięciu rozprawy i zrzeczeniu 
się głosu przez sprawozdawcę Izba  uchwala 
rezolucyę 2. zgodnie z wnioskiem komisyi.

Marszałek odczytuje rezolucyę p. Buy- 
nowskiego:

3. Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
aby drogi krajowe, przez miasta przecho
dzące, kosztem funduszu krajowego przy 
pomocy funduszów dotyczących miast w 
szybszem, j a k  dotąd tempie brukował.

Marszałek otwiera nad powyższą rezo- 
lucyą rozprawę.

Przemawia  członek Wydziału krajowego 
p. Dąmbski,

Po zaniknięciu rozprawy p. sprawo
zdawca  zrzeka się głosu.

Izba uchwala rezolucyę p. Buynow-  
skiego.

Marszałek odczytuje rezolucyę p. Ku- 
ryłowicza :

Poleca się Wydziałowi krajowemu,  a- 
żeby rozpatrzył  sprawę koniecznych zmian 
w ustawie o publicznych dojazdach kolejo
wych i na najbliższej sesyi Sejmu krajo
wego przedłożył  projekt  nowej ustawy o 
tych dojazdach w miejsce us tawy z 15. 
kwietnia 1881 Nr. 46. Dz. u. kr., względnie 
Doweli z 9. marca  1888 Nr. 38 Dz. u. kr.

Marszałek otwiera nad  powyższą rezo- 
lucyą rozprawę.

Przemawia  p. Kuryłowicz.

Przemawia  członek Wydziału krajowego 
p. Dąmbski .

Przemawia p. Kuryłowicz i cofa swoją 
rezolucyę.

Marszałek udziela głosu p. Jabłońskiemu.

Przemawia p. Jabłoński  i s tawia nas tę 
pującą rezo lucyę:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby 
celem wybrukowania  dróg powiat ,  obszary 
miast rządzących się ustawą z 13. marca  
1889 r. przecinających, użyczał odnośnym 
radom powiat, zasi łków i wszelkiej możli
wej pomocy.

Izba  rezolucyę powyższą p. Jabłońskiego 
popiera.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba uchwala rezolucyę tę p. Jab łoń
skiego, którą Marszalek odczytuje.

Marszalek udziela głosu p. Marsowi.

Przemawia  p. Mars i s tawia następu
jącą rezolucyę:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby 
dla przyznawać się mających  subwencyi na 
cele utrzymania dróg w powiatach,  ułożył 
odpowiednią instrukcyę.

Izba  powyższą reząlucyę p. Marsa po
piera, a następnie  bez rozprawy po z rze
czeniu się głosu przez p. sprawozdawcę ją  
uchwala.

Marszałek oznajmia, iż czyniąc zadość 
życzeniu, wyrażonemu przez reprezentantów 
wszystkich niemal stronnictw, aby obrady 
sejmowe przyspieszyć, ma zamiar od dnia 
jutrzejszego zarządzić dwa posiedzenia dzien
nie, a mianowicie pierwsze rano od godziny 
10-tej rano do */a8-ciej, a drugie wieczór 
od godziny 7-mej do 12-tej i uprasza p. p'  
posłów o jawienie się w komplecie.

N a s t ę p u j e :

Sprawozdanie komisyi bankowej o sp ra 
wozdaniu Wydziału kra jowego w sprawie 
utworzenia krajowego funduszu inwestycyj
nego i zmiany niektórych postanowień s ta 
tu tu  Banku krajowego.
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Sprawozdawca  p. Leo uwolniony na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czy 
tania sprawozdania,  odczytuje następujące 
wnioski k o m is y i :

Wysoki  Sejm raczy uchwalić :

1. 1. Sejm ustanawia krajowy fun
dusz inwestycyjny w wysokości pięciu mi
lionów koron, przeznaczony na popieranie 
gospodarczego rozwoju kraju na polu prze
mysłu rolnictwa, górnictwa i handlu bądź 
to przez dostarczanie zakładowego kredytu 
lub kapitału dla przedsiębiorstw krajowych,  
bądź przez tworzenie lub popieranie orga- 
nizacyi kooperacyjnych,  bądź też wogóle 
przez działanie w celach rozwoju i popie
rania ogólnej wytwórczości gospodarczej 
kraju.

2. Sejm przeznacza z bilansów Banku 
kiajowego począwszy od bilansu za r. 1907 
na dotacyę tego funduszu tę coroczną n ad 
wyżkę dochodów Banku, która służyć miała 
na powiększenie kapit;  łn zakładowego, a 
która .po dojściu tego kapitału do Kwoty 
4,400.000 K miała być oddawaną  do dyspo- 
zycyi Sejmowi.

3. Przekazywanie tej nadwyżki do k ra 
jowego funduszu inwestycyjnego ma się od
bywać  tak długo, dopóki fundusz ten z sa
mych tylko nadwyżek,  bez doliczania (jakich
kolwiek odsetek i ewentualnych zysków nie 
urośnie do kwoty pięciu milionów koron.

4. Fundusz inwestycyjny będzie osobno 
administrowany,  zarachowywany i bilanso
wany przez Bank krajowy na podstawie 
przepisów, wydanych przez Wydział  k ra 
jowy po wysłuchaniu zdanm Dyrekcyi Banku 
krajowego.

II. Kraj gwarantuje dopełnienie zobo
wiązań, wypływających z wydania obligacy.j 
komunalnych pierwszej i następnych emisyj 
aż do dalszej wysokości dwudziestu milio
nów koron imiennej wartości,  czyli razem 
z dotychczas przyjętą gwarancyą do wyso
kości pięćdziesięciu milionów koron imien
nej wartości w ten sposób, iż regularną o- 
płatę procentów i spłatę kapitału posiada

czom obligacyj komunalnych poręcza w pier
wszym rzędzie specyalny fundusz rezerwowy,  
utworzony dla obligacyj komunalnych,  n a 
stępnie Bank krajowy całym swoim m a ją t 
kiem, a dopiero, o i leby wyżej wymienione 
fundusze nie pokrywały zobowiązań wyni 
kłych z wydania obligacyj komunalnych, 
wchodzi w zas tosowanie gwaraneya  kraju.

III.  Kraj gwarantu je dopełnienia zobo
wiązań, wypływających z wydania obligacyj 
kolejowych, aż do dalszej wysokości dwu
dziestu milionów koron imiennej wartości,  
czyli razem z dotychczas przyjętą gwar n 
cyą do wysokości pięćdziesięciu milionów 
koron imiennej wartości w ten sposób, iż 
regularną opłatę procentów i spłatę kapit  iłu 
poręcza ją  w pierwszym rzędzie wierzytel
ności Banku krajowego,  pochodzące z po
życzek udzielonych w obligacyach kolejo
wych, jakoteż nabyte w myśl §. 34. lit. b 
walory kolejowe, specyalny fundusz rezer 
wowy, utworzyć się mający dla obligacyj 
kolejowych (§. 76.)y następnie cały majątek 
Banku krajowego (§. 67) ,  a dopiero wów
czas i o tyle,  o ileby rzeczone ak tywa na 
pokrycie w mowie będących zobowiązań nie 
wystarczały,  wchodzi w zastosowanie g w a 
raneya kraju.

IV. Sejm uchyla postanowienia §§. 3.
B. C. D. n„ 4., 2., 36., 43., 102., 109. B.lfe., 
112., 2. statutu Banku kra jowego w osnowie 
obecnie obowiązującej i uchwala je w osno
wie na s tę puj ące j :

§. 3. B. Oddział  komunalny obejmuje 
udzielanie pożyczek spłacalnycb r a t a m i :

1. Państwu, funduszowi krajowemu, po
wiatom i g m in om ;

2. towarzystwom zaliczkowyni, utwo
rzonym na podstawie us tawy z dnia 9. kwie
tnia 1873 Nr. 70. Dz. p. p. i kasom oszczę
dności powiatowym lub gminnym, wszystkim 
tym instytucyom za poręką gmin lub po
wiatów przyjętą zgodnie z ustawą;

3. spółkom wodnym na ctde w ich za- 
; kres statutowy wchodzące (§. 36 ) ;
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4. wszelkim innym prawno publicznym stwu, krajowi i p rywatnym przedsiębior - 
korporacyom,  mająbym swą siedzibę w Kró- stwom kolejowym w  krajfc.
lestwie Galicyi i Lodomeryi  z W. Ks. Kra- 
kowskiem, a wyposażonym w prawo n a k ła 
dania danin dla pokrycia swoich potrzeb.

Wszystk ie  te pożyczki udzielane będą 
w obligacyacb komunalnych,  wydawanych 
do wysokości  udzielanych pożyczek.

Pożyczki udzielane funduszowi krajo
wemu wymagają  Najwyższego zatwierdzenia.

Oprócz tych pożyczek, udzielanych bez- 
pośrednio wymienionym wyżej osobom pra
wnym, wolno Bankowi krajów emu nabywać 
w drodze cesyi  preteusye osób trzecich, 
przysługujące im do Państwa,  kraju i innych 
prawno publicznych korporacyj  w Króle
stwie Galicyi i Lodomeryi z W. Ks. Kra- 
kowskiem i na podstawie tak nabytych 
pretensyj obligacye komunalue emitować. 
Wszystkie obligacye komunalne wszelkich 
emisyj,  będące równocześnie w obiegu, nie 
m og ą  lączuie przekraczać sumy 50,000.000 
(pięćdziesięciu milionów) koron imiennej 
wartości.

Do ernisyi obligacyj komunalnych po
nad ogólną sumę pięćdziesięciu milionów 
koron imiennej wartości potrzebnem jest  
zezwolenie c. k. Rządu.

Kraj gwarantuje  dopełnienie zobowią
zań, wypływających z wydania obligacyj 
komunalnych pierwszej i następnych emisyj,  
aż do łącznej wysokości pięćdziesięciu mi
lionów koron imiennej wartości  w ten spo
sób, iż regularną opłatę procentów i spłatę 
kapitału posiadaczom obligacyj komunalnych 
poręcza w pierwszym rzędzie specyalny fun
dusz rezerwowy, utworzony dla obligacij  
komunalnych,  następnie Ba nk  krajowy c a 
łym swoim majątkiem, a dopero ,  o ilebv 
wyżej wymienione fundusze nie pokrywały 
zobowiązań wynikłych z wydania  obligacyj 
komunalnych,  wchodzi w zastosowanie gwa- 
rancya  kraju!

§. 3. C Oddział  kolejowy obejmuje u- 
dzielanie spłaoalnych ratami pożyczek Pań-

Pożyezlu te udzielane będą odbiorcom 
w obligacyacb kolejowych,  wydawanych do 
wysokości udzielanych pożyczek. Wszys tk ie  
obligacye kolejowe, będące  równocześnie 
w obiegu, nie mogą łącznie przekraczać 
kwoty 50,000.000 koron  imiennej wartości.

Do emisyi obligacyj kolejowych ponad 
powyższą sumę potrzebne jes t  zezwolenie 
<*. k. Rządu.

Kraj gwarantu je  dopełnienie zobowią
zań, wypływających z wydania obligacyj 
kolejowych aż do wysokości 50,000.000 ko
ron imieunej wartości w ten sposob, iż re
gula rną  opłatę procentów i spłatę kapitału 
poręczają w pierwszym rzędzie wierzytel
ności Banku krajowego,  pochodzące z po
życzek udzielonych w obligacyacb kolejo
wych,. jako też nabyte  w myśl §. 04. lit. b 
walory kolejowe, specyalny fundusz rezer 
wowy utworzyć się mający dla obligacyj 
kolejowych ( § . 7 6 ) ,  następnie cały majątek 
Banku krajowego (§. 67.), a dopiero wów
czas i o tyle, o ileby rzeczone aktywa na 
pokrycie w mowie będących zobowiązań 
nie wystarczały,  wchodzi w zastosowanie 
gwaraueya  kraju.

§. 3. D. u., przy jmowanie poręki za 
kredytowane  przez Rząd  podatki spożywcze 
i k redytowaną  Wydziałowi krajowemu na- 
Ieżytość za sól.

■§. 4. 2) na zapisane w księgach hipo
tecznych domy murowane mieszkalne, mo
gące podlegać podatkowi domowo-czynszo- 
wemu w miejscowościach,  które oznaczy 
Wydzia ł  krajowy.

§. 36. Bank udzielać będzie pożyczki 
w obligacyacb komunalnych :

1. Państwu,  funduszowi krajowemu,  
powiatom i gminom:

a) na spłatę lub ułatwienie spłaty wy
soko oproeentowauych d ł ugów ;

b) na inwes tyc je  i przedsiębiorstwa 
produkcyjne,  oraz na zakładanie lub zasi-
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lanie powiatowych lub gminnych zakładów 
kredytowych;

c) na cele użyteczności publicznej, nie 
wchodzące w zakres  bieżącej gospodarki,

2. Towarzys twom zaliczkowym, u two
rzonym na podstawie ustawy z 9. kwietnia 
1873 Nr. 70 Dz. p. p. i kasom oszczęduośei 
powiatowym lub gminnym, wszystkim tym 
iustytucyom za poręką gmin lub powiatów, 
przyjętą zgodnie z ustawą,  celem dos ta r 
czenia obrotowego funduszu,  szczególnie 
dla udzielania pożyczek na realności wło
ściańskie, pod warunkami  odpowiadającymi 
potrzebom kredytu włościańskiego,  jednak 
przy przestrzeganiu istniejących dla tych 
instytucyj s tatutowych i odnośnych p ra 
wnych postanowień.

3. Spółkom wodnym, utworzonym na 
podstawie ustawy państwowej  z 30. maja 
1869 Dz. p. p. Nr.  93 i ustawy krajowej 
z 14. marca 1875 Dz. ust. i rozp. kraj. 
Nr. 38 na cele wskazane s ta tu tem Spółki. 
Pożyczka nie może przekraczać  wysokości 
kosztów robót,  na których pokrycie zacią- 
guiętą zostaje. Jeżeli pożyczkę zaciąga 
spółka wodna,  subweucyonowaua  przez kraj 
lub państwo,  pożyczka nie może przek ra 
czać wysokości kosztów niepokrytych sub- 
weucyą,

4. Wszelkim innym prawno publicznym 
korporacyom, mającym swoją siedzibę w 
Królestwie Galicyi i Lodomeryi z W. ks 
Krakowskiem, a  wyposażonym w prawo da
nin dla pokrycia swoich potrzeb.

Przyznanie  pożyczki w obl igacyach ko
munalnych nastąpić może tylko za uchwałą 
Rady nadzorczej Ba nku  krajowego, powziętą 
na wniosek Dyrekcyi ,  a zatwierdzoną przez 
Wydzia ł  krajowy.

Udzielanie pożyczek komunalnych grni- j 
nom wiejskim, tudzież gminom miasteczek 
i miast,  nieposiadających osobnych s ta tu
tów, zależne jes t  od uchwały Rady powiato
wej, uznającej istotną pożyteczność i po t 
rzebę zaciągnięcia pożyczki na jeden z ce
lów powyżej wymienionych.

O każdej  pożyczce komunalnej,  kwotę 
200.000 (dwakroć sto tysięcy) koron prze
noszącej, tudzież o każdej pożyczce komu- 

| naluej,  udzielonej gminie lub powiatowi,  
przedtem już  jakąś  zaliczką lub pożyczką 
obciążonym, Wydział krajowy składać będzie 
Sejmowi szczegółowe sprawozdania na na j

b l i ż sz e j  sesyi sejmowej.

§ 43. Bank krajowy wydawać, może
obligaeye komunalne na podstawie i do 
wysokości pożyczek komunalnych,  udzielo
nych państwu, funduszowi krajowemu, po
wiatom i gminom, dalej towarzys twom za
liczkowym, utworzonym na podstawie us ta
wy z 9. kwietnia 1873 r. Dz. p. p.  Nr. 70, 
powiatowym lub gminnym kasom oszczęd
ności, wszystkim tym iustytucyom za poręką 
gmin lub powiatów, przyjętą zgodnie z u- 
stawą, wreszcie spółkom wodnym, utworzo
nym na podstawie ustawy państwowej z 
dnia 30. maja 1869 Dz. p. p. Nr. 93 i u- 
s tawy krajowej z dnia 14. marca 1875 Dz. 
ust.  i rozp. kraj.  Nr. 38, a to do wysokości 
tych pożyczek (§. 36), wreszcie wszelkim 
innym prawno publicznym korporacyom, ma
jącym siedzibę w Królestwie Galicyi i Lo
domeryi  z W. Ks. Krakowskiem, a wypo 
sażonym w prawo nakładania danin dla 
pokrycia swych potrzeb.

§. 102. Gdy kapi tał  zakładowy Bauku doj
dzie do czterech milionów czterech kroć stu 
tysięcy koron, nadwyżka  coroczna przycho
dów Banku krajowego, która dotąd służyła na 
powiększenie kapitału zakładowego Banku,
0 ile nie będzie potrzebną na  utrzymanie 
go w powyższej wysokości, oddawaną  bę
dzie na utworzenie krajowego funduszu in
westycyjnego, którego przeznaczeniem będzie: 
popieranie gospodarczego rozwoju kraju na 
polu przemysłu,  rolnictwa, górnictwa i han
dlu, bądźto przez dostarczanie zakładowego 
kredytu lub kapitału dla przedsiębiorstw 
krajowych, bądź przez tworzenie lub po
pieranie organizacyi  kooperacyjnych, bądźto 
wogóle przez działanie w celach rozwoju
1 popierania ogólnej wytwórczości gospo
darczej kraju.

2
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Krajowy ten fundusz inwestycyjny ma 
być tak długo rzeczonemi nadwyżkami  do 
chodów Banku krajowego stopniowo i co
rocznie dotowanym, dopóki z samych tych 
nadwyżek nie urośnie do kwoty pięciu mi
lionów koron, poczem o przeznaczeniu i spo
sobie użycia dalszych nadwyżek Banku k ra 
jowego — Sejm postanowi.

Krajowy fundusz inwestycyjny będzie 
wedle przepisów, wydanych przez Wydział 
krajowy po wysłuchaniu zdania  Dy re kc j i  
Banku krajowego,  osobno adminis t rowany 
przez b a n k  krajowy,  zarachowywany i bi
lansowany.

§. 109. B. 2. przyznawanie na wniosek 
Dyrekcyi  pożyczek komunalnych (§. 36.) 
i potwierdzanie na obligacyach komunal
nych, że zostały wydane [na podstawie po
życzki udzielonej państwu, funduszowi kra
jowemu, gminie, powiatowi, względnie to
warzys twu zaliczkowemu, kasie oszczędno
ści powiatowej lub gminnej za poręką gmi
ny lub powiatu,  p rz j ję tą zgodnie z uslawą, 
dalej spółce wodnej Irb też jakiejkolwiek 
innej korporacyi  prawno publicznej w kraju, 
mającej prawo nakładania  daniu dla pokry
cia swych potrzeb — albo, że wydano je 
na  podstawie nabytych przez Bank w d r o 
dze cesyi pretensyi  osób trzecich, przysłu
gujących im do którejkolwiek z powyższych 
osób prawnych (§. 47. lit. g).

§. 112. 2. ustanowienie stopy procen
towej dla pożyczek hipotecznych i kolejo
wych i wysokości  dodatku na  koszta zarzą
du (§§. 11., 37. i 58) oraz ustanowienie sto j  
py procentowej prowizyi zwłoki (§. 14.).

Marszałek otwiera rozprawę ogólną.

Przemawia  p. Rutowski.

Przemawia p. Milewski.

Po  zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Izba przystępuje do rozprawy szcze
gółowej.

P. Merunowicz wnosi na przyjęcie 
wniosków komisyi en bloc.

Izba uchwala przyjęcie powyższych 
wniosków en bloc, poczem w oddzielnem 
głosowaniu uchwala wnioski te en bloc.

Sprawozdawca  wnosi na  przejęcie po
stanowień zmieniających statut  Banku k r a 
jowego, zawar tych w IV. wniosku komisyi 
w trzeciem czytaniu bez czytania

Izba nchwala przystąpić do trzeciego 
czytania uchwały IV. bez czytauia,  a na
stępnie przyjmuje powyższą  uchwałę  w t rze
ciem czytaniu bez czytania.

N a s t ę p u je :

Sprawozdanie komjsyi  solnej o czyn
nościach krajowego biura sprzedaży soli.

Sprawozdawca  p. Merunowicz uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania,  odczytuje nastę
pujące wnioski komisyi :

1. Sprawozdanie Wydziału krajowego 
w przedmiocie sprzedaży soli Sejni p rzy j
muje do wiadomości.

2. Sejm wzywa e. k. Rząd, ażeby przy 
znał Wydziałowi krajowemu dłuższy kredyt  
niż półroczny w r achunk u sprzedaży soli 
kamień ncj.

3. Se jm wzywa c. k. Rząd,  ażeby
ut rzymywane dotąd pod zarządem c. k.
kolei państwowych magazyny dla sprzedaży 
soli na niektórych s tacyach c. k. kolei 
państwowyzh zwinął  i ods tąpi ł  tę sprzedaż 
Wydziałowi krajowemu.

4. Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby
przyznał  Wydzia łowi krajowemu galicyj
skiemu odpowiedui kontyngent soli do po
boru z c. k. saliny w Kaczyce na Buko
winie.

5. Sejm ponawia  wezwanie,  ażeby c. k. 
Rząd s ta rał  się o ogólne zniżenie cen soli, 
tak warzonki,  jako też i soli bydlęcej.

6. Sejm wzywa c, k. Rząd, ażeby nie 
ustawał  w staraniach o zaprowadzenie 
w Galicyi fabrykacyi  skoncentrowanych soli 
potasowych —  ewentualnie przy współdzia
łaniu Wydziału krajowego.
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7. Sejm wzywa c. k. R zą d ,  ażeby 
przyzwolił na pewne świadczenia c. k. salin 
na rzecz tych gmin,  w któryeb żupy solne 
istnieją.

& Sejm upoważnia Wydział  krajowy 
do udzielenia adjunktowi biura solnego, p. 
Ludwikowi  Marcinkiewiczowi z funduszu 
solnego zaliczki na płacę w kwocie 4.000 K, 
spłaeainej w 120 ratach miesięcznych i za
bezpieczonej polieą asekuracyjną.

9. Sejm przyznaje p. Maryi Gerard- 
Festenburgowej,  wdowie po urzędniku k ra 
jowego zarządu sprzedaży soli, j ednorazowy 
dar z łaski w kwocie 400 K.

10. Pe tycye Ls. 214 i 254 gmin Hołyń 
i Kropiwnik w sprawie pozwolenia na  
czerpanie surowicy solnej hodowcom bydła 
z tychże gmin odstępuje się e. k. Rządowi 
do uwzględnienia.

W  rozprawie ogólnej p rzemawia p. 
otapi liski.

Przemawia  członek Wydziału krajo
wego p. Jahl.

Po  zamknięciu rozprawy przemawia  p. 
Merunowiez.

Izba przystępuje następnie do rozprawy 
szczegółowej i uchwala  oddzielnie oraz bez 
rozprawy powyższe wnioski 1— 10 komisyi,  
które p. sprawozdawca odczytuje.

N as t ępuje :

Sprawozdanie komisyi sanitarnej  o spra
wozdaniu Depar tamentu  V-go Wydziału 
kra jowego za czas od 1. lipca 1905 do 30. 
l istopada 1906 i o sprawozdaniu Pa na  
Inspektora szpitali krajowych zlt rok 1906.

Sprawozdawca  p. Mars uwolniony na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego od czy
tania sprawozdania,  odczytuje następujące 
wnioski komisyi :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Przyjmnje się sprawozdanie Depar 
tamentu V. Wydziału krajowego do wia
domości.

2. Poleca się wstawić do budżetu kra
jowego na rok bieżący potrzebne kredy ta 
na elektryczne oświetlenie szpitala św. 
Łazarza .

3. Po leca  się Wydziałowi krajowemu, 
aby po zbadaniu sprawy i uznaniu w aru n 
ków za odpowiednie przedstawił  Sejmowi 
wnioski co do przyjęcia w zarząd kraju 
szpitala św. Zofii i przejęcia jego zobo
wiązań.

4. Poleca się Wydziałowi  kra jowemu, 
aby wziął pod rozwagę potrzebę nadzoru 
i kontroli l ekarzy okręgowych zapomocą  
odpowiedniej siły zawodowej lekarskiej  
i p rzedstawi ł na najbliższej sesyi odpowie
dnie wnioski.

5. Wz yw a się c. k. Rząd, aby udzielił  
potrzebnych funduszów do powstan ia  z a 
kładu położniczego w Krakowie i p r z y 
spieszył sprawę.

6. Wzywa się e. k. Rząd, aby podjął 
akcyę w celu doprowadzenia do skutku 
budowy pawilonu dla wenerycznych cho
rych w Stryju.

7. Wzywa się e. k. Rząa, aby polecił 
swoim organom szybszo i energiczne ścią
ganie zalegających taks za leczenie chorych.

Tern samem załatwiony zostaje wniosek 
p. Oleśnickiego w sprawie szpitala w Stryju.

Marszalek otwiera rozprawę ogólną.

Przemawia  p. Jabłoński  i s tawia  n a 
stępującą rezolucyę:

Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby 
w szpitalach prowinc jonalnych zbadał  sto
sunek procentowy chorych z odnośnych 
miast a powiatów z ostatnich lat pięciu. 
Po  uskuteeznionem badaniu zastanowi się 
Wydzia ł  krajowy, czy nie b y l a b j  wskazana  
zmiana §. 11 i 15 ustawy krajowej z dnia 
13. lipca 1906 Dz. n. kr. Nr. 116 nrządza- 
jącej prawne stosunki szpitali powszech. 
i publiczn. i odnośne zmiany ustawy wzglę
dnie sprawozdanie .przedłoży Sejmowi.



K Protokół 16. posiedzenia z dnia 11. m arca 1907.

Izba popiera powyższą poprawkę  p . ! 
Jabłońskiego.

Przemawia p. Stapiński.

Przemawia członek Wydziału krajo 
.. ego p. Onyszkiewicz.

Przemawia  p. Stapiński

Przemawia p. Trzeciesku

Po zamknięciu rozprawy przemawia p . , 
sprawozdawca.

Izba przystępuje do rozprawy szcze
gółowej i ucbwala oddzielnie oraz bez roz
prawy powyższe wniiTski 1— 7 komisyi, 
które p sprawozdawca odczytuje.

Marszałek odczytuje rezolucyę p. J a 
błońskiego, którą następnie Izba  ucbwala.

Nas t ępu je :

Sprawozdanie  komisj i  sanitarnej o s p r a 
wozdaniu Wydziatu krajowego w sprawie 
zmiany §. 11 i 15 ustawy urządzającej  
prawne stosunki szpitali powszechnych 
i publicznych oraz w sprawie budowy do 
mu gospodarczego, pawilonu izolacyjnego 
i trupiarni przy szpitalu powszechnym 
w Brzeżanach.

Sprawozdawca p. Władys ław Czarko
wski uwolniony na wniosek sekre ta rza  p* 
Urbańskiego od czytania sprawozdania  od
czytu je  następujące wnioski komisyi  :

Wysoki  Sejm raczy uchwalić:

1. Następujący projekt  us tawy:

U s t a w a

z d n ń a .................zmieniająca postanowienia
§§. 11 i 15 ustawy krajowej z dnia 13. 
lipca 1906 Dz. u. kr. Nr. 116, urządzającej 
p rawne  stosunki szpitali powszechnych 
i publicznych ,  tudzież zakładów dla poło

żnic i obłąkanych.

Zgodnie z nebwałą Sejmu Mojego Kró
lestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem postanawiam, co nasrę- 
puje:

Art. I.

Paragrafy 11 i 15 ustawy krajowej 
z dnia 28. lipca 1897 Dz. u. kr. Nr. 47, 

i zmienione us tawą z dnia 13. lipca 1906 
Dz. u. kr. Nr. 116, urządzającej prawne 
stosunki szpitali powszechnych i publicz
nych, tudzież zakładu dla położnic i obłą
kanych,  uchyla się niniejszem, a natomiast  
obowiązywać będą następujące postanowie
nia:

§. 11. Krajowe zakłady  lecznicze po
wszechne i publiczne mają  własne, przez 
Sejm uchwalone statuta.  Zakłady  te zo
stają pod bezpośrednim zarządem Wydziału 
krajowego.

W przyszłości uchwalać będzie statuta 
dla krajowych zakładów publicznych i po
wszechnych Sejm krajowy, na podstawie 
wniosku Wydzia łu  krajowego, p rzeds tawio
nego w porozumieniu z e k. Namiestnic
twem.

Innymi  szpitalami powszechnymi i pu 
blicznymi zawiadują Komitety szpitalne.  
Komi tet  szpitalny składa się w Białej, 
Brzeżanach, Lubaczowie,  Podhajcacb, P r z e 
myślanach, Soiatynie,  Sokalu,  Z a les zczy 
kach, Złoczowie i Żywcu:

a) z delegata Wydziału krajowego ;

b) z prezesa Rady powiatowej lub jego 
zastępcy ;

c) z delegata Wydziału powiatowego!

d) z dyrek tora  szpitala.

W szpitalach zaś w Bochni, Brodach, 
Drohobyczu,  Jaśle,  Kołomyi, Przemyślu,  
Rzeszowie, Samborze,  Sanoku,  Sączu No
wym, Stanisławowie,  Stryju, Tarnopolu,  
Tarnowie,  Wadowicach i Żółkwi :

a) z delegata Wydziału  krajowego;

b) z naczelnika gminy lub jego za
stępcy;

e) z delegata Raay  g m i n n e j ;

d) z dyrektora szpitala.
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W  przyszłości ustawa, uznająca szpital 
za publiczny i powszechny (§. 2), oznaczy 
w każdym poszczególnym wypadku skład 
Komitetu szpitalnego.

§. 15. Koszta budowy nowego, odbu
dowy lub rozszerzenia s tarego gmachu, tu
dzież wewnętrznego urządzenia dobudowa
nej części w szpitalacli, już  uzuanych za 
powszechne i publiczne, pokrywane  będą 
przedewszystkiem ze specya lnych na ten 
cel przeznaczonych funduszów i zobowiązań.

W braau lub niedostateczności  takich 
funduszów, połowę potrzebnej kwoty po
kryje szpital pożyczką umorzoną z taksy 
leczenia, jeżeli Sejm potrzebę tej budowy 
uzna, drugiej połowy dostarczy dla szpitala 
w Bochni, Brodach, Drohobyczu, Jaśle, 
Kołomyi, Przemyślu,  Kzeszowie, Samborze, 
Sanoku, Sączu Nowym, Stanisławowie,  S t r y 
ju, Tarnopolu, Tarnowie,  Wadowicach i 
Zólkwi ta gmina, zaś dla szpitala w Białej, 
Brzeżanach,  Lubaczowie,  Podhajcach,  Prze
myślanach, Śniatynie. Sokalu, Zaleszczykach, 
Złoczowie i Żywcu ten powiat,  w której, 
względnie w którym dotyczący szpital się 
znajduje.

W  przyszłości ustawa uznająca szpital 
za publiczny i powszechny (§. 2) oznaczy 
w każdym poszczególnym w y p a d k u , kto 
(powiat czy gmina) do ponoszenia połowy 
niepokrytych własnymi środkami nadzwy
czajnych wydatków będzie obowiązany.

Art. II.

Wykonanie  tej ustawy poruczam Mo
jemu Ministrowi spraw wewnętrznych.

2. Sejm uznaje potrzebę budowy domu 
gospodarskiego,  pawilonu izolacyjnego i t ru 
piarni przy szpitalu powszechnym w Bize- 
żanach.

3. Sejm upoważnia Wydzia ł  krajowy 
do zaciągnięcia pożyczki w takiej wyso
kości, j aka  okaże się potrzebną do p o k r y 
cia połowy kosztów budowy i urządzenia 
wymienionych budowli ,  oraz zapłacenia

całkowitej ceny kupna budynków szpi tal 
nych w sumie trzydziestu tysięcy koron.

W  rozprawie ogólnej n ikt  głosu nie 
żąda, Izba przystępuje do rozprawy szczegó
łowej.

Sprawozdawca czyta :

Art.  I.

Paragrafy 11 i 15 us tawy krajowej 
z dnia 28. lipca 1897 Dz. u. kr. Nr. 47, 
zmienione ustawą z dnia 13. lipca 1906 
Dz. u. kr. Nr. 116, urządzającej prawne 
stosunki szpitali powszechnych i publicz
nych, tudzież zakładów dla położnic i obłą
kanych,  uchyla się niniejszem, a natomias t 
obowiązywać będą następujące pos tano
wienia :

§. 11. Krajowe zakłady lecznicze po
wszechne i publiczne mają własne, przez 
Sejm uchwalone statuta.  Zakłady te zostają 
pod bezpośrednim zarządem Wydziału k r a 
jowego.

W  przyszłości uchwalać będzie s ta tu ta 
dla krajowych zakładów publicznych i po
wszechnych Sejm krajowy, na podstawie 
wniosku Wydziału krajowego,  p rzeds tawio 
nego w porozumieniu z c. k. Namies tnic
twem.

Innymi  szpitalami powszechnymi i p u 
blicznymi zawiadują Komitety szpitalne.  
Komitet  szpitalny składa się w Białej, B rz e 
żanach, Lubaczowie, Podhajcach,  Przemy
ślanach, Śniatynie, Sokalu,  Zaleszczykach,  
Złoczowie i Żywcu :

a) z delegata Wydziału krajowego ;

b) z prezesa Rady powiatowej luh jego  
zastępcy ;

c) z delegata Wydziału powia tow ego;

d) z dyrektora szpitala.

W szpitalach zaś w Bochni, Brodach, 
Drohobyczu, Jaśle,  Kołomyi, Przemyślu,  
Rzeszowie, Samborze,  Sanoku,  Sąc zu  No
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wym, Stanisławowie,  St ryju,  Tarnopolu,  
Tarnowie,  Wadowicach i Żółkwi ;

a) z delegata Wydziału krajowego ;

b) z naczelnika gminy lub jego zastępcy;

c) z delegata Rady g m in ne j ;

d) z dyrektora szpitala.

W  przyszłości ustawa,  uznająca szpital 
za publiczny i powszechny (§. 2), oznaczy 
w każdym poszczególnym wypadku skład 
Komitetu szpitalnego.

§. 15. Kosz ta  budowy nowego, odbu
dowy lub rozszerzenia starego gmachu,  
tudzież wewnętrznego urządzenia dobudo
wanej części w szpitalach, już uznanych 
za powszechne i publiczue, pokrywane będą 
przedewszystkiem ze specyalnycb na ten 
cel przeznaczonych funduszów i zobowiązań.

W braku lub niedostateczności  takich 
funduszów, połowę potrzebnej kwoty  po
kryje szpital  pożyczką  umorzoną z taksy 
leczenia, jeżeli Sejm potrzebę tej budowy 
uzna,  drugiej połowy dostarczy dla szpitala 
w Bochni, Brodach ,  Drohobyczu,  Jaśle,  
Kołomyi, Przemyślu,  Rzeszowie, Samborze,  
Sanoku,  Sączu Nowym, Stanisławowie, 
Stryju,  Tarnopolu,  Tarnowie,  Wadowicach 
i Żółkwi ta gmina,  zaś dla szpitala w Białej, 
Brzeżanach,  Lubaczowie.  Podhajcach,  P rz e 
myślanach, Suiatynie,  Sokalu,  Za leszczy
kach, Złoczowie i Żywcu ten powiat, w któ
rej, względnie w którym dotyczący szpital 
się znajduje.

W  przyszłości ustawa uznająca szpital 
za publiczny i powszechny (§. 2) oznaczy 
w każdym poszczególnym wypadku,  kto 
(powiat czy gmina) do» ponoszenia połowy 
niepokry tych własnymi środkami nadzwy
czajnych wydatków będzie obowiązany.

Izba uchwala bez rozprawy Art. I. 
zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca c z y t a :

Artykuł  II.
W\ko nanie  tej ustawy poruczam Mo- 

lemu Miuist-owi spraw wewnęt rznych.

Izba uchwala  bez rozprawy Art. II. zgo
dnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta tytuł i wstęp :

U ś t a w a

z d n i a ....................zmieniająca postanowienia
§§. I l i  i 5  ustawy krajowej z dnia 13. lipca 
1906 Dz. u. kr. Nr. 116, urządzającej p ra 
wne stosunki szpitali powszechnych i pu 
blicznych, tudzież zakładów dla położnic 

i obłąkanych.

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Kró
lestwa Galicyi i Lodomeryi  z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem postanawiam,  co 
n a s tę p u je :

Izba  uchwala bez rozprawy tytuł i wstęp 
ustawy zgodnie z wuioskiem komisyi.

Uchwaliwszy następnie na wniosek spra
wozdawcy przystąpić do trzeciego czytania 
bez czytania,  uchwala Izba  powyższy pro
jekt ustawy w trzeciem czytauiu bez czy
tania.

Sprawozdawca  czyta:

2. Se jm uznaje potrzebę budowy domu 
gospodarskiego, pawilonu izolacyjnego i t ru 
piarni przy szpitalu powszechnym w Brze
żanach.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek 2. komisyi.

Sprawozdawca  czyta;

3. Sejm upoważnia Wydział  krajowy 
do zaciągnięcia pożyczki w takiej wysokości,  
jaka  okaże się potrzebną  do pokrycia po
łowy kosztów budowy i urządzenia  wym ie 
nionych budowli, oraz zapłacenia całkowitej  
ceny kupna budynków szpitalnych w sumie 
trzydziestu tysięcy koron.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wuiosek 3. komisyi.

N as t ępuje :

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe- 
tycyi Wydziału Rady powiatowej w Mielcu
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z 15. lutego 1907 L. 119/40, żądającego 
75°/0 subwencyi na budowę drogi gm. I. 
klasy Wojsław-Biesiadka,  6 kilometrów 457 
m. długiej.

Sprawozdawca  p. Czarkowski-Golejew- 
ski uwolniony na wniosek sekretarza p. 
Urbańskiego od czytania sprawozdania,  o d 
czytuje następujący wniosek k o m i s y i :

Na budowę drogi Biesiadka-Wojsław 
przyznaje się subwencyę od roku 1907 po
cząwszy w wysokości 70 %  kwoty rzeczy
wistych kosztów budowy.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

N a s tę p u je :

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe- 
tycyi L, 1109 Wydziału powiatowego w Kol 
buszowej o objęcie subwencyą krajową 50%  
wyaatków na wybudowaną  już własnymi 
funduszami część drogi  Kolbaszowa-Prze-  
cław.

Sprawozdawca p. Czarkowski  - Gole- 
jewski uwolniony na wniosek sekretarza p. 
Urbańskiego od czytania sprawozdania,  od
czytuje następujący wniosek k om is y i :

Upoważnia  się Wydział  krajowy do wy
płacenia powiatowi Kolbuszowskiemu sub
wencyi 5 0 %  od kwoty wydanej na budowę 
części drogi powiatowej Kolbuszowa-Prze- 
cław od profilu 0 do profilu 5669‘50.

Izba bez rozprawy uchwala  powyższy 
wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi gminnej o pety
cj i  Wydzia łu Rady powiatowej w Stryju 
w przedmiocie przepisów normujących obo
wiązek gmin do u t rzymania zubożałych i 
niezdolnych do pracy przynależnych,  tu 
dzież przepisów odnoszących się do postę
powania z rekonwalescentami i chorymi n ie 
uleczalnymi, którzy nie mogą pozostawać 
w szpitalach.

Sprawozdawca p. Bojko uwolniony na 
wniosek sekre ta rza p. Urbańskiego od czy

tania sprawozdania,  odczytuje następujący 
wniosek kom isy i :

Petycyę Wydziału Rady powiatowej w 
Stryju odstępuje się Wydzia łowi  kra jowemu 
z ponownem poleceniem, by podniesione 
w niej uciążliwości zbadał  i odpowiednie 
wnioski Sejmowi na najbliższej sesyi  przed
łożył.

Przemawia p. Stapiński .

Przemawia  p. Buyuowski.

Po zrzeczeniu się głosu przez p. s p r a w o 
zdawcę, Izba uchwala powyższy wniosek 
komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi górniczej o spra
wozdaniu Wydziału krajowego w przedmio
cie spraw górniczych.

Sprawozdawca p. Wiśniewski  uwolniony 
na wniosek sekre ta rza  p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania,  odczytuje następu
jące. wnioski komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sprawozdanie  Wydziału krajowego 
z czynności górniczych w roku 1906 przyj ■ 
muje się do wiadomości.

2. Poleca się Wydziałowi krajowemu:

a) Aby po przeprowadzeniu rokowań 
z c. k Rządem zmienił s tatut  krajowej szkoły 
górniczej i wiertniczej w Borysławiu, p o d 
nosząc poziom nauki odpowiednio do dz i
siejszych wymogów kopalnictwa naftowego.

b) Aby od początkn nowego roku szkol
nego zamianował dla szkoły trzeciego na
uczyciela i ws tawu na  ten cel do poz. 2. 
tubr. XI-tej  kwotę  670 K.

c) Przedłożył na najbliższej sesyi Sejmu 
krajowego wniosek organizaeyi k rajowego 
zakładu dla Geologii stosowanej.

3. Wzywa się c. k. Rząd, ponawiając 
uchwałę z dnia 13. lutego 1894, aby w na j
krótszym czasie urządził  w c. k. szkole pol i 
technicznej we Lwowie V-ty górniczo-hu
tniczy Wydział.
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Marszałek otwiera rozprawę ogólną.

Przemawia p, Stapiński.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca

Izba  przystępuje następnie do rozprawy 
szczegółowej i uchwala oddzielnie oraz bez 
rozprawy powyższe wnioski 1— o komisyi, 
które p. sprawozdawca odczytuje.

N as t ęp u je :

Sprawozdanie komisyi  szkolnej w przed
miocie petycyj czynnych i emery towanych  
nauczyciel i  oraz nauczycielek, j ako  też wdów 
i sierót po nauczycielach o policzenie w dro 
dze łaski lat  służby do emerytury,  o przy
znanie względnie podwyższenie emerytury, 
pensyi wdowiej,  daru z łaski i t. p.

Sprawozdawca  p. Władysław Kraiński 
uwolniony na wniosek sekretarza p. U rb a ń 
skiego od czytania sprawozdania,  odczytuje 
nas tępujące  wnioski komisyi:

1. Sejm podwyższa  w drodze łaski  eme
ryturę Emilii  Barzyckiej do kwoty 300 kor.

2. Pelyeyi J a n a  Bisanza (L. 296), Pau-  
liny Sydorowej  (L. 158), Michała Marmo- 
sza (L. 260), Szymona Usckiego (L. 361), 
Walen tego Latocby (L. 370), Michała Sali 
(L. 371), Cypryana  Janowskiego (L. 380);  
Nauczycieli  emerytów w Kołomyi (L. 381, 
390),  Dovostera Piotra (L. 382), Cyryla Ma
lickiego (L. 507), Bronisława Motylewicza 
(L. 508), Ignacego  Moraszewskiego (L. 609), 
Józefa Skowrońskiego (L. 7261 Michała Po- 
cieszyńskiego (L. 730), Pa wła  Medwida (L. 
858) Sejm przekazuje Wydzia łowi  kra jo
wemu celem zbadania w porozumieniu z c. k. 
R adą  szkolną krajową i przedłożenia Sej 
mowi sprawozdania wraz ze swymi wnio
skami.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej i uchwala oddzielnie oraz bez 
rozprawy powyższe wnioski, które p. spra
wozdawca odczytuje

N a s tę p u je :

Sprawozdanie komisyi szkolnej o s p r a 
wozdaniu Wydziału krajowego w przedmio
cie petycyi  gmin o uwolnienie względnie 
obniżenie lub odpisanie zaległych prestaeyj 
na płace nauczycieli.

Sprawozdawca p. Kramarczyk  uwol
niony na wniosek sekretarza  p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania,  odczytuje nas tę 
pujące wnioski Komisyi:

1. Począwszy od 1. stycznia 1907 zniża 
się w drodze łaski dotycnczas uiszczane 
prestacye na płacę nauczycieli  gminom :

Dębno pow. brzeskiego z 10°/,, na 6°/,, 
dodatków do podatków,

Leszczowate pow. Lisko z 12°/0 na 6°/0 
dodatków do podatków,

Padew narodowa pow. Mielec z 15% 
na 10% dodatków do podatków,

Ostrusza pow. grybowskiego z 23% na 
10% dodatków do podatków,

Kozłówek pow. strzyżowskiego z 22% 
na 10% dodatków do podatków,

J az ow a  pow. strzyżowskiego z 14% na 
10% dodatków do podatków,

Grochówce pow. przemyskiego  z 16% 
na 10% dodatków do podatków,

Przysiółek Tyczyn nowy ad Zazdrość 
powiatu t rembowelskiego uwalnia się od 
obowiązku uiszczania prestaeyj w naturze 
na rzecz nauczyciela miejscowej szkoły,  
wynoszącej 18 korcy zboża, 1 sąg kubiczny 
drzewa rocznie.

2. Nad petycyami gmin:  Zapytów pow 
lwowskiego; Buezacz, Huta Różaniecka pow. 
cieszanowskiego,  Za tor pow. wadowickie
go, Gorzyeze, Motycze poduchowne. Zalesie 
gorzyckie pow. tarnobrzeskiego,  Bratko- 
wice pow. rzeszowskiego,  Ropczyce, I . s z n a  
pow. sanockiego,  Peczenin,  Dolina,  Budzą 
nów pow. trembowelskiego,  przechodzi 
Sejm do porządku dziennego.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba  przystępuje więc do rozprawy
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szczegółowej i uchwala oddzielnie oraz bez 
rozprawy powyższe wnioski  1 i 2 komisyi,  
które p. sprawozdawca odczytuje

Następuje:

Sprawozdanie komLyi  sanitarnej o s p r a 
wozdaniu Wydziału krajowego co do pety
cyi Wydziału powiatowego w Śniatynie 
w sprawie pokrycia niedoboru kosztów bu
dowy szpitala powiatowego w Śnia tynie  
w kwocie 3.388 K. 54 h. z funduszu kra 
jowego.

Sprawozdawca p. Władysław Czay- 
kowski uwolniony na wniosek sekretarza 
p. Urbańskiego od czytania sprawozdania,  
odczytuje następujący wniosek komisyi:

Sejm upoważnia  Wydział  krajowy do 
zarządzenia,  aby kwota  3.388 K. 54 b., po
życzona przez Reprezentacyę powiatu śnia- 
tyńskiego z funduszu szpitala powszechnego 
w Śniatynie,  przez odpisanie umorzoną  zo
stała.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa 
krajowego o przedłożeniu Wydzia łu krajo
wego w sprawie przyznania stałego daru 
z łaski  byłemu dozorcy melioracyjnemu 
Józefowi Schultzowi.

Sprawozdawca  p. Zdzisław Tarnowski  
uwolniony na wniosek sekretarza p. Ur
bańskiego od czytania sprawozdania odczy
tuje następujący wniosek k om is y i :

Sejm przyznaje byłemu dozorcy przy 
publicznych przedsiębiorstwach melioracyj
nych, Józefowi Schultzowi, dożywotni dar 
z łaski  w kwocie 720 K. rocznie i poleca 
Wydziałowi krajowemu, ażeby wstawiał  tę 
kwotę ao budżetów krajowych.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Marszałek następny punkt  usuwa na 
razie z porządku dziennego, następuje zatem •.

Sprawozdanie komisyi gospodars twa  
krajowego o przedłożeniu Wydzia łu k r a 
jowego w sprawie praktycznego kursu do
zorców drenarskich.

Sprawozdawca p. Zdzisław Tarnowski  
uwolniony na wniosek sekre ta rza p. U r b a ń 
skiego od czytania sprawozdania,  odczytuje 
następujący wniosek komisyi:

Sprawozdanie Wydziału krajowego z 10- 
l istopada 1906 1. 92.69Ż o prau tycznym 
kursie dozorców drenarskich przyjmuje się 
do wiadomości.

Izba uchwala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

Izba  powraca do opuszczonego przed 
chwilą punktu porządku dziennego. Nas t ę 
puje więc:

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa 
krajowego o sprawozdaniu Wydziału k r a 
jowego o działalności nauczycieli  wędro
wnych rolnictwa i sadownictwa.

Sprawozdawca  p. Cielecki uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania,  odczytuje następu
jący wniosek komisyi.

Sejm przyjmuje sprawozdanie Wydzia łu 
krajowego o działalności nauczyciel:  w ę 
drownych rolnictwa i sadownictwa do 
wiadomości.

Marszałek otwiera rozprawę.

Pr ze m aw ia  p. ks. Wnczkiewicz i s ta 
wia następującą rezolucyę jako dodatek  do 
wniosku komisyi :

a oraz wzywa Wydział krajowy, aby 
przyczyny,  dlaczego szkoły zimowe rolnicze 
oraz praca węd-ownyeh nauczycieli nie 
cieszą się dobrym wynikiem, zbadał  i oce
nił i w Drzyszłem sprawozdaniu uwzględni ł .

Izba rezolucyę tę p. ks. Wilczkiewicza 
popiera.

Po zi mknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca i imieniem komisyi p rzyjmuje  
rezolucyę p. ks. Wilczkiewicza.

S
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Izba  uchwala następnie powyższy wnio
sek wraz z rezolueyą p. ks. Wilczkiewicza,  
pizyjętą przez sprawozdawcę.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi  gospodarstwa  
krajowego o sprawozdaniu Wydziału k r a jo 
wego o krajowej szkole gospodarstwa  la- 
sowego za rok 1905/06.

Sprawozdawca p. Skołyszewski uwol
niony na wniosek sekre ta rza  p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania,  odczytuje nastę- 
pojący wniosek komisyi:

Sprawozdanie  Wydziału krajowego o 
krajowej szkole gospudarstwa lasowego 
przyjmuje się do wiadomości.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek.

Marszałek nas tępny  punkt, k tórym jes t  
sprawozdanie komisyi drogowej o projekcie 
ustawy o policyi drogowej,  usuwa z po
rządku dziennego.

N a s tę p u je :

Sprawozdanie komisyi administracyjnej  
o wniosku posła Pinmskiego w przedmiocie 
reformy regulaminu obrad sejmowych.

Sprawozdawca  p. Adam Jędrzejowicz 
uwolniony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania,  odczytuje 
następujący wniosek komisyi

Sejm wzywa Wydzia ł  krajowy, aby 
w ciągu bieżącej sesyi wniosl projekt j e d n o 
litego odpowiednio zreformowanego regula
minu obrad sejmowych.

Przemawia  p. ks. Stojałowski.

Przemawia  p. Stapiński.

Przemawia p. Urbański  Mieczysław.

Przemawia  p. Piniński.

Przemawia  p. ks. Stojałowski.

Przemawia p. 01eśnick; i stawia wnio
sek na przejście do porządku dziennego 
nad sprawozdaniem komisyi.

Izba wniosek p. Oleśnickiego popiera.

Przemawia  p. Abrabamowicz.

Przemawia  p. Jabłoński .

Przemawia p. Stapiński.

Po zamknięciu rozprawy przemawia p. 
sprawozdawca.

Marszałek z powodu braku kompletu 
odkłada głosowanie nad wnioskiem komisyi 
do następnego posiedzenia.

Marszalek wzywa sekretarzy do odczy
tania złożonych wniosków i interpelacyj.

Sekretarz p. Urbański  c z y ta :

W n i o s e k

Z uwagi na to, że

a) ubezpieczenie ludności robotniczej 
na wypadek starości i niezdolności do p r a 
cy ma szczególnie doniosłe znaczenie w n a 
szym kraju,  nie mającym wielkich przed
siębiorstw fabrycznych i urządzonych dla 
robotników zakładów asekuracyjnych;  że

b) sprawa ubezpieczenia robotników 
ściśle się wiąże z orgamzacyą racyonalnej  
opieki nad ubogimi i ulgą dla finansów 
krajowych i gminnych ;

podpisani wnoszą:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Wzywa się c. k. Rząd, aby przyspie
szył pracę nad przygotowaniem projektu 
ubezpieczenia robotników na wypadek sta
rości i niezdolności do pracy i projekt  taki 
za przyczynieniem się c. k. Sk arbu  Pa ń 
stwa do kosztów ubezpieczenia na  najbiż- 
szej sesyi parlamentu przedłożył.

Lwów, dnia 7. marca 1907.

W n ioskodaw ca :  
Głąbiński,  w. r.

Tomaszewski,  Rayski ,  Buynowski,  Sehatzel,  
Gryziecki.  Maryewski,  Kieski, Merunowicz, 
Tarnawski,  Bednarski,  Sala, Wurst ,  Jab łoń

ski, Michałowski, Lipiński.
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W n i o s e k .

Wysoki  Sejm raczy uchwal ić :

W zywa  się c. k. Rząd,  ażeby przy 
pociągach osobowych jazdy koleją żelazną 
zaprowadził  wagony IV. klasy, i odpowied
nio do tejże ustanowi! niższą taryfę bile
tową.

We Lwowie, dnia 11. marca  1907.

W n io s k o d a w c a :
W. Szwed, w. r.

Potoczek, Kramarczyk,  Pastor ,  Wilczkie- 
wicz, Szponder,  Bojko, Krempa,  F.  Włodek, 
Wesolinski,  Stojałowski,  Źardeoki, Stapiński, 

Skołyszewski,  Ochrymowicz.

I n t e r p e l a c y a  
uo Pana  Komisarza  rządowego.

Wedle obowiązującej ustawy krajowej 
z dnia 22. czerwca 1867 Nr. 13, Dz  u. kr. 
Art. 5. w szkołach średnich w Galicyi, " 
części lub w całości utrzymywanych z fun
duszów publicznych, j es t  językiem wykła
dowym język polski z wyjątkami  tamże 
wymienionymi.

Wedle  art. 7. o zmianach co do j ę 
zyka wykładowego w szkołach średnich, a 
w szczególności mających na celu s topnio
we rozszerzanie wykładów w języku ruskim 
przez zaprowadzenie go stale, badż w po 
jedynczych klasach głównych lub równo
ległych, bądź z czasem w całych gimna- 
zyach lub szkołach realnych s tanowić bę
dzie Sejm po wysłuchaniu Rad powiato
wych

Tylko orzeczenie o czasowej Dotrzebie 
i możności zaprowadzenia  obok’ wykładów 
w języku polskim także wykładów ruskich 
w poszczególnych przedmiotach nauki na
leży wedle art  5. ustęp” b) w każdym da
nym wypadku do władzy szkolnej krajowej 
na żądanie rodziców przynajmniej 25 ucz
niów.

Wbrew tym wyraźnym postanowieniom 
ustawy krajowej  została kompetencya  Sejmu 
zarządzeniami Ministerstwa i Rady szkolnej

krajowej  w rażący  sposób pogwałconą,  
a lb ow ie m :

1) Otwar to bez pytania Sejmu pod na
zwą samoistnej  filii drugie g imnazyum we 
Lwowie z językiem wykładowym ruskim 
i rozpisano już konkurs na posadę kiero
wnika ;

2) Otwarto dwie klasy niższego g im n a 
zyum niskiego w Brzeżanach pod formą 
klas równoległych gimuazyum polskiego, 
nazwanych eufemistycznie utrakwistycznemi 
dlatego, że prócz język a  polskiego jeden 
przedmiot wykłada  się po polsku. W k la 
sach tycli umieszczono samych uczniów 
Rusinów, utworzono zatem odrębne  klasy, 
nie paralelki.

Wobec tego, że zarządzenia te mają 
cechę stałych postanowień i znalazły swój 
wyraz  także w budżecie państwowym na 
rok 1907;

wobec tego, że c. k. Rząd nie uspra
wiedliwił dotychczas tych zarządzeń przed 
Se jmem i nie poczynił  żadnych kroków, 
aby nadać im sankcyę  legalną,

podpisani zapytu ją :

1) w jaki sposób usprawiedliwić zamie
rza c. k. Rząd to jawue i bezprzykładne 
w naszym kraju naruszenie ustawy z r. 1867?

2) czy c. k. Rząd jest  skłonnym zarzą
dzenia powyższe ws trzymać aż do czasu 
sankcyonowania ich przez kompetentny,  o- 
becnie obradujący Sejm?

In terpelu jący: 
Głąbiński, w. r.

Rayski, Buyuowski,  Kieski, Sala, Oryziecki, 
Wurst ,  Jabłoński ,  Bednarski,  Michałowski,  
Schatzel, Maryewski,  Tarnawski ,  Tomaszew

ski, Lipiński.

Sekreta rz  p. Mycielski czyta :
N

I n t e r p e l a c y a  

do pana Komisarza rządowego.

W październiku r. 1906 zwróciły się 
Towarzys twa polskie w Czerniowcach do
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lwowskiego zarządu powszechnych wykła
dów uniwersyteckich z prośbą o urządzenie 
szeregu wykładów w Czeruiowcach z dzie
dziny polskiej literatury i historyi. Ze względu 
na to, że działalność s ta tutowa zarządu 
wykładów uniwersyteckich rozciąga się tylko 
na Galicyę,  zwrócił się zarząd poparty przez 
władze akademickie do Ministerstwa o po
zwolenie na urządzenie tych wykładów. Mi
nisterstwo nie udzieliło jednak tego pozwo
lenia, pomimo, że wykłady miały być czysto 
fachowej natury,  że zresztą względy spo
łeczne polityczne wymagają,  tego, aby li 
czna kilkunastotysięczna ludność polska na 
Bukowinie mogła przynajmniej  od czasu do 
czasu korzystać z rzetelnego pokarmu du
chowego, jakie daje nauka  nie zaprawiona 
ubocznemi tendencyami.

Ta  nic/.em nieuzasadniona odmowa 
M'nisterstwa wskaznje na to, że Polaków 
w Austryi mierzy się inną miarą aniżeli 
inne narodowości  w tern pańs twie ,  i że nie 
względy rzeczowe ale zgoła inne były po
wodem twe,  odmowy. Domagając  się ró
wnouprawnienia dla swej narodowości  w pań
stwie, zapytują podpisani  pana Komisarza 
rz ądo w ego :

Czem usprawiedliwia rząd powyżej 
wspomniane zarządzenie,  sprzeczne z za
sadą  równouprawnienia narodowości .

W nioskodawalfśF 
Głąbiński, w. r.

Rayski ,  Bnyuowski,  Kieski, Sala, Wurst ,  
Jabłoński ,  Bednarski ,  E Michałowski,  Sch&- 
tzel, Maryewski, Tomaszewski ,  Lipiński,  

Tarnawski,  Gryziecki.

I n t e r p e l a c y a

do c. k Komisarza rząduwego w sprawie 
rucnu kolejowego na kolejach wschodnio- 

galicyjskicb.

Jeżeli  w ruchu kolejowym przeszko
dą są zaspy lub tym podobne elementarne 
klęski,  nikt zato ani odpowiada ani odpo
wiadać może;  obecnie zaspy usunięte,  ko- 
munikacyą przywrócono,  a ład i porządek

w ruchu pociągów urąga wszelkim wymo
gom cywilizacyi. Pociąg  żaden nie przyj 
dzie na miejsce przeznaczenia bez dwu 
lub trzygodzinnego spóźnienia.  Podróżni 
na tych kolejach, to nie turyści dla pr zy
jemności,  to przeważuie ruchliwi kupcy, któ
rym czas drogi i którego nie wynagrodzi  
im nikt, gdy pociąg się spóźni i nie dos ię 
gnie drugiego połączenia.

Na dniu 6. b. m. pociąg wieczorny z 
Tarnopola  zdążył  w oznaczonym czasie do 
stacyi Wygnanka ,  tutaj s t an ą ł :  stał zamiast  
do godziny 9'26 do 12 30 w nocy. Podróżni 
zniecierpliwieni, zwłaszcza, że wiele dro 
bnych dzieci jechało,  poszli do naczelnika 
stacyi z prośbą o danie im księgi zażaleń, 
której nie tylko im nie dał, nie tylko że ich 
za drzwi wyrzucił,  lecz nadto groził, że każe 
ich aresztować.

Część podróżnych p o d a j ę : p. Fruda,  
Blumentahl  ze Szmunkowczyk z malutkiem 
dzieckiem, p. Henryk Hoffman zarządca  la 
sów ze Skały,  p. Worandiakowa żona adwo
kata z Borszczowa, p. Jul ia Kondratowicz 
z Nirony, p. Michał Tichy ze żoną i dwoj
giem drobnych dzieci z Mielnicy, p. Ber 
nard Gottesmann z Borszczowa, p. Abraham 
Leiba Teifer  z Jezierzan,  P  Markus Kauf- 
mann z Husiatyna,  p. Boruch Kurz z Hu- 
siatyna,  p. Salamon Heller z Jezierzan,  p. J ó 
zef Feldschuh z Jezierzan, p. Eliasz Wol iner  
ze Skały,  p. Rosa Fe ldschut  z trojgiem dzieci 
z Jez ie rzan i w. i.

Naczelnik stacyi w Wygnance  nie u- 
łatwi lecz na każdym kroku utrndnia po
dróż pasażerom zmuszonym jeździć temi 
kolejami.

P. notaryusz Postępski z Borszczowa 
kupi ł  bilet do Lwowa via Tarnopol ,  nie za 
stawszy już pociągu w Wygnance,  prosi 
naczelnika stacyi, by mógł  jechać na S tan i
sławów do Lwowa za tym samym biletem 
nie puścił, go dopóki nowego biletu nie ku
pił. Vice prezes Rady powiat, w Borszczowie 
p. Edmund Dzierzek znalazł się w  tem s a 
mem położeniu, lecz pojechał o jedną  sta- 
cyę dalej do Czortkowa i tu naczelnik sta-
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cyi potwierdził  mu ua bilecie powód zmia- j skich na pods tawie dzierżawy,  podlegającej
ny kierunku podróży i oświadczył, źe może | wypowiedzeniu.
jechać  na Stanisławów. . . .  . . .

Proboszcz jednak po raz wtóry zapo-
Czy dla dwóch naczelników stacyi  od zwał tych gospodarzy do sądu powiatowego

rębne istnieją przepisy?

Wobec tego podpisani zapytują,  co Rząd 
zamierza zrobić, aby :

1) ruch pociągów na  kolejach wscho- 
dnio-galicyjskich odbywał  się normalnie 
i bez przeszkód i

2) aby obywatele kraju upominający 
się o swoje prawa nic byli ze strony n a 
czelnika stacyi w Wygnance  na niegrzecz- 
nośc. narażeni.

In terpe lan t:
Czai kowski-Golejewski.

Cieński,  A. Theodorowiez,  Moysa, Trzecie- 
ski, Krzysztofowicz, Rudrof,  Baworowski,  
Dzieduszycki,  Horodyski,  Korytowski ,  J  
Urbański,  Vivien, Zagórski,  Zdz. Skrzyński ,  

Kieski.

I n t e r p e 1 a o y a

posła Krempy i tow. do c. k. Rządu w spra
wie przymusowej pańszczyzny,  odrabianej 
przez włościan w Święcanach na rzecz pro

boszcza.

W gminie Święcanach jes t  dotąd j e 
szcze trzech gospodarzy, mianowicie Grab 
kowie i Dziedzicowie i Jajkowie,  którzy 
każdego roku obrabiają dla proboszcza p a ń 
szczyznę przez 20 —25 dni. Proboszcz  tam
tejszy zniewala sam tych gospodarzy do 
wykonywania pańszczyzny lub płacenia 
czynszu dzierżawnego od gruntów, na k tó
rych od czasów niepamiętnych są osiedleni.

Kiedy w r. 1905 gospodarze ci posta
nowili więcej nie pracować bezpłatnie dla 
proboszcza teraźniejszego ks. Śliwińskiego 
ten s ta ra ł  się przez wypowiedzenie sądowe 
usunąć ich z gruntów, zajmowanych jeszcze 
przez ich pradziadków.Sąd jednak oddalił  rosz
czenia proboszcza wyrokiem w Jaś le  z dnia 
23. maja 1905, gdyż na podstawie zeznań 
świadków przyjął  sąd za udowodnione,  t e  
właściciele ci nie używają gruntów plebań-

w Jaśle o odrobienie dni pieszych pańszczy
źnianych lub zapłatę równowartościową w 
pieniądzach.

W skutek ustawicznych skarg  sądo
wych, przedstawiających niesłuszne żądania,  
zmusza ks. Śliwiński tych włościan do n a 
rażania się na koszta procesowe i tracenie 
dni, tak dla nich drogich.

To przedstawiwszy,  zapytują podpisani, 
czy Rząd zechce tę sprawę rozpatrzeć,  która 
wykazuje jasno, że żądania księdza są nie
słuszne i karygodne, i ozy zechce zapobiedz, 
by ksiądz zaprzestał  narażać niewinnych na 
koszta procesowe.

W e  Lwowie, dnia 9. marca 1907.

In terpe lant  
Krempa,  w., r.

F. Włodek,  Stapiński,  Bojko,  Oleśnicki, 
Kuryłowicz,  Mazikiewicz, Staruch,  Ostap- 
czuk, Mogilnicki, Barabasz,  J. Jaworski ,  

Huryk,  Ochrymowicz, Grlidziuk.

Sekretarz p. Mazikiewicz czy ta :

I n t e r p e l a c y a  
do Wydziału krrajowego.

Gmina Podliorce powiatu bobrzeckiego, 
będąc właścicielką I. k. 485, na której stoi 
pobudowana  pr /ez  mieszkańców gr. kat. 
obrządku kaplica, zeznała ak t  prawny je 
szcze w roku 1904, którym zgodziła się na 
przeniesienie prawa własności tej parceli 
na gr. kat. cerkiew w Podhorcach i podała 
ak t  ten do zatwierdzenia Wydziałowi p o 
wiatowemu w Bóbrce. Wydział  powiatowy 
już więcej j ak  dwa lata t rzyma tę sprawę 
uiezalatwioną, powołując się ua prowa
dzące się pertrakt.aóye ze stornami interc- 
sowanemi w celu nadania tej kaplicy cha 
rakteru fundacyjnego. Ponieważ w sprawie 
tej wszelkie pert rak tacye są bezprzedmio
towe, bo kaplica zbudowana jest przez sa
mych mieszkańców gr. kat.  obrządku i wię
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cej nikt <lo niej nie ma prawa,  a zwłoka 
Wydziału powiatowego w załatwieniu tej 
sprawy w oczywistym interesie przeciwnej 
strony dzieje się, dlatego zapytują  [(odpisani :

1) Czy wiadomym jes t  Wydziałowi 
krajowemu fakt  powyższy?

2) Jakich środków zamyśla użyć Wy
dział krajowy, ażeby spowodować mery to
ryczne załatwienie tej sprawy przez W y 
dział  powiatowy w Bobrce.

In terpe lan t  : 
Oleśnicki,  w. r.

Korol,  Bojko, Bohaczewski,  Huryk,  Bara
basz, Staruch,  Kurylewicz, Glidziuk, J. J a 
worski, Stapiński ,  F. Włodek, Krempa, Ma- 

zikiewicz, Effinowicz.

I n t e r p e l a c y a  
do Wydziału krajowego.

W  gminie Horożanka pow. podhajec-  
kiego urzęduje od 14. lat j ako naczelnik 
gminy Łuka  Hołubiak.

Dopuszczał  się on wielkich nadużyć 
na szkodę gminy, mianowicie wyniszczył do 
30 morgów gminnego lasu, z którego rok 
rocznie zupełnie bez tytułu pobierał  dla 
siebie po 25 fur drzewa, ściąga nieprawnie 
i wbrew uchwale  rady gminnej należytości 
za podwody od pojedynczych członków 
gminy — a oprócz tego są u niego wielkie 
manka  w kasie gminnej.

Nowe wybory odbyły się w r. 1906, 
jednak przeciw nim wniósł Ł u k a  Hołubiak 
protes t  —  który dotychczas jes t  niezała-  
twiony i Hołubiak urzęduje dalej.

Wobec tego zapytują podpisani :

1) Czy wiadomym jes t  powyższy fakt 
Wydziałowi kra jowemu ?

2) Co zamyśla Wydział  krajowy za
rządzić, ażeby Łukę Hołubiaka  jak  na jspie 
szniej od urzędowania usnnąć.

Interpelant:
Oleśnicki,  w r. ,

Korol, Huryk, Barabasz,  Staruch,  Kuryło- 
wicz, Bojko, Glidziuk, J .  Jaworski ,  S tap iń
ski, Krempa,  F.  Włodek,  Bohaczewski,  
Effinowicz, Mazikiewicz.

I n t e r p e l a c y a  
do c. k. Rządu.

Mieszkańcom gminy Stopczatow pow. 
kołomyjskiego przysłużą na podstawie de
kretu serwitutowego prawo do poboru drze 
wa z lasów kameralnych.

W tym roku odmówi ł  zarząd c. k. l a 
sów państwowych wydania drzewa upra 
wnionym, przez co szczególnie wobec 
bardzo ciężkie tegorocznej zimy mieszkań
cy ci na  wiotkie przykrości i szkody są 
narażeni.

Ponieważ skarga  interesowanych w c. k. 
Namiestnictwie  żadnego nie odniosła skutku, 
zapytują popisani:

1) Czy znany jest  c. k. Rządowi ten 
fakt ?

2) Co zamyśla c. k Rząd zrobić, ażeby 
te pokrzywdzenia usunąć  ?

In terpelant:  
Oleśnicki, w. r.

Korol, Huryk,  Barahasz,  Staruch,  Bojko, 
Kuryłowicz,  Glidziuk, J .  Jaworsk i ,  Boha
czewski, Stapiński,  Krempa,  F.  Włodek, 
Effinowicz, Mazikiewicz.

I n t e r p e l a c y a  
do c. k. Komisarza rządowego

W jesieni  1904 roku odbyły się w Nie- 
tnirowie wybory do rady gminnej,  przeciw 
którym wniesiono protest.

Lecz c. k. Namiestnictwo protes tu nie 
uwzględniło,  rzeczone wybory zatwierdziło.  
Za twierdzający reskrypt  nadszedł  do gminy 
Niemirów w miesiącu lutym 1906 roku 
z wezwaniem,  ażeby nowa rada  gminna 
czem prędzej ukonstytuowała  się przez wy
bór zwierzchności gminnej.

Lecz wybory zwierzchności  gminnej  
w Niemirowie przewlekły się aż do mie-
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siąca czerwca 1906. W tym miesiącu nazna 
czono przeprowadzenie wyborów zwierzch
ności gminnej,  j ednak stało się dziwo, bo 
takie wybory me  odbyły się. Przyczyną 
tego było to, że większość radnych chciała 
wybrać burmist rzem miasteczka Rusina p. 
Dymitra Pisarzewskiego,  wysłużonego ko
mendanta  żandarmery i  zamieszkałego w Nie- 
mirowie, a zas tępcą burmist rza ap tekarza  pa
na Joa ch im a Kaczkę  inteligentnego i po s tę po 
wego Żyda, a nie protegowanych przez S ta 
rostę w Rawie ruskiej J a n a  Skorupskiego 
i Borucha Klingera.  Obecny na wyborach 
rządowy komisarz  Reinold w porozumieniu 
z J a n e m  Skorupskim i Boruchem Kl inge
rem postaral i  się o to, że radę zdekomple
towano.

Ponownych wyborów zwierzchności  
gminnej dotychczas jeszcze nie było, i nikt 
z powołanych władz o nie nie troszczy się. 
Zato s ta ra  rada gminna z Ja ne m  Sko
rupskim i Boruchem Klingerem na  czele 
urzęduje dalej wbrew postanowień ustawy 
gminnej.  Odbywają się posiedzenia starej  
rady gminnej,  zapada ją  nielegalne uchwały 
pomimo że nawet  i s tara rada  silnie już  zdzie
s iątkowana to przez zasuspendowanie to 
przez śmierć radnych.

Je d n em  słowem obecna stara gminna 
rada w Niemirowie nie ma  żadnego prawa 
urzędować w gminie,  gdy nowo wybrana  
została zatwierdzona.

Pomimo pisemnych przedstawień i ur- 
gensów mieszkańców Niemirowa i człon
ków nowo wybranej radv gminnej c. k. Sta 
rostwo w Rawie ruskiej  toleruje to bez
prawie w Niemirowie,  bo widać życzy sobie 
przez ten czyn pozostawić swoich zwolen
ników, szczególnie J a n a  Skorupskiego i Bo
rucha  Klingera przy dalszem kierownictwie 
w gminie Niemirowie.

Podpisani  zapytu jąc ,  k. Namiestnictwo:

1) czy wi° ono o tern bezprawiu 
w gmmie Niemirów?

2) jakie kroki  zamyśla  ono poczynić 
ażeby w Niemirowie prawnie wybrana

i przez nie potwierdzona rada  gminna obję
ła należące się jej urzędowanie w rzeczo
nej gminie?

I n t e r p e la n t : 
Oleśnicki,  w. r.

Mazikiewicz, Stapiński,  Bojko, Krempa,  Bo- 
haczewski,  F.  Włodek,  Kurylewicz,  Staruch 
Barabasz,  Ostapczuk,  Mogilnicki, Huryk, 

Korol, Ochrymowicz, J .  Jaworski .

In terpelacya

do c. k. Rządu posłów Dr. Eugeniusza  Ole
śnickiego i tow.

W  miasteczku Sokołówka,  zloczow- 
I skiego powiatu, złożyły się w ostatnich la- 
latach, a szczególnie w ostatnim czasie, 
z chwilą ustanowienia komisarza  rządo 
wego w miejsce rozwiązanej rady i zwierz
chności gminnej,  okoliczności społeczno- 
gospodarskiego życia tej gminy w taki spo
sób, że nie tylko interesy znacznej  większo
ści mieszkańców tegoż miasteczka,  lecz 
i interesy ogółu narażone  będą na  wielkie 
niebezpieczeństwa,  jeżeli te interesy nie 
znajdą uwzględnienia w m.aroda jnych sfe
rach naszego zarządu  krajowego.

Punkt  konfliktów sięgających głęboko 
w najżywotniejsze potrzeby i prawa m ie 
szkańców Sokołówki stanowi to co nas tę 
puje:

Chrześcijańska gmina mias teczka S o 
kołówki jesi właścicielką gruntów, głównie 
pastwisk i lasów, które stanowią dobro 
gminy chrześcijańskiej ,  względuie chrześci-  
j an-mieszkańców w Sokołówce.

Na rzecz chrześcijańskiej  gminy w S o
kołówce zaintabulowane  są posiadłości g r u n 
towe objęte wyk. hip. L. 245 i 247 gm. 
kat. Sokołówka i wyk. hip. L  957 gm. kat. 
Turze.

Te posiadłości g runtowe znachodziły 
się od niepamiętnych czasów w posiadaniu 
chrześcijańskiej  gminy w Sokołówce, wzglę
dnie w posiadaniu chrześcijańskich cz łon
ków tejże gminy i przy zak ładaniu ksiąg
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gruntowych z upoważnienia rady gminnej 
w Sokołówce przyznał  naczelnik gminy, 
względnie zwierzchność gminna,  że te g r u n 
ta znajdowały się w posiadaniu chrześcijan 
mieszkańców Sokołówki i grunta  te zain- 
t abulowano wobec faktycznego i prawnego 
stanu rzeczy na rzecz chrześcijańskiej  gmi
ny w Sokołówce.

Ten rzeczywisty i p rawny s tan rze
czy stwierdzono i ustalono przy sposobno
ści uregulowania i wykupu ciężarów g r u n 
towych, a z osobna prawomocnem orzecze
niem c. k. Namiestnictwa jako Komisyi 
krajowej dla spraw wykupu i uregulowania 
ciężarów gruntowych z 28. lipca 1876 L. 
1363 przyznano „Mieszczanom wyznania 
chrześcijańskiego gminy Sokołówki" jako 
dobro gminne cały szereg oarcel gruntowych 
wyżej nazwanych,  które właśnie w ostatnich 
czasach stanowią przedmiot  konfliktów 
w gminie miasteczka  Sokołówki. Konflikty 
te zaczęły się z tą chwilą, gdy do mias te
czka Sokołówki zaczęła napływać w wię
kszej liczbie ludność żydowska i gdy do 
rady gminnej w Sokołówce zaczęli wchodzić 
w większej liczbie reprezentanci  żydowskiej 
ludności.

Zarząd wyżej wymienionymi gruntami,  
które s tanowią  dobro gminne chrześci jań
skiej gminy w Sokołówce,  wykonywała rada  
gminna w Sokołówce do roku 1904, a gay 
z początkiem 1905 roku ukons ty tuowała  
się rada  chrześcijańskiej  gminy w Sokołó
wce oddzieln e od rady gminy politycznej, 
to zarząd powyższych grun tów oddano 
chrześcijańskiej radzie gminnej,  która do
chody z gruntów tych włożyła w budżet 
chrześci jańskiei  gminy na rok 1905, i ten 
prel imiarz budżetowy zatwierdzono uchwałą 
wydziału powiatowego w Złoczowie z 30. 
marca  1905 L. 862.

Teraz  zaczęły się konflikty : żydowska  
ludność bowiem, a, właściwie niektórzy bo
gatsi  i bardziej  wpływowi mieszkańcy izra- 
elickiego wyznania,  zaczęli teraz zaprzeczać 
prawa chrześcijańskiej gminy do wyżej wy
mienionych gruntów, co stanowiły dobro

gminne chrześcijańskiej gminy. Domagania 
prowodyrów żydowskiej  ludności są zupeł
nie bezpodstawne,  pomimo tego bowiem, 
że naczelny zarząd nad tymi gruntami  wy 
konywała do 1904 roku rada  politycznej 
gminy, to jednak działo się to łylko dlatego, 
że dawniej rada  gminna ogólna była pr a
wie wyłącznie z samych chrześcijan złożona 
i chrześcijańska zwierzchność gminna  z a 
rządzała gruntami  gminy chrześcijańskiej ,  
a później dopiero z początkiem roku 1905 
nastąpił  rozdział  chrześcijańskiej gminy od 
rady ogólnej gminy w Sokołówce, przytem 
wszystkie dawniejsze rady gminne przy
znawały wyłączne prawa cnrześcijańskiej 
gminy do wspomnianych wyżej gruntów. 
Okazywało się to między innemi w takich 
okolicznościach, jak n. p. w tem, że chrze
ścijanie mieszkańcy dawali  mniejsze opłaty 
za pobór ziemi; dochód z dotyczących grun
tów oddawano na potrzebę wyłącznie chrze
ścijańskiej gminy, na cerkiew i parafialne 
budynki i t. p.

Następnie przewódcy żydowskiej  lud
ności wystąpili  ze swojeini nieuzasadnionemu 
żądaniami na drogę sądową, — jednak  
wszystkie te spory, o ile zostały ukończone,  
wypadły niekorzystnie dla nich, a korzy
stnie dia chrześcijańskiej  gminy w Sokołó
wce. Dotyczy to mianowicie sporów prowizo- 
ryalnych, przeprowadzonych przed c. k, sądem 
powiatowym w Olesku do L. cz. C. 163/5,
C. 365/5, C. 366/5, w których chrześcijańską 
gminę  w Sokołówce ut rzymano w posia
daniu jednego  z większych pas twisk z po
między wyżej wymienionych.  T a k  samo 
w sporze prowizoryalnym do L. cz. C. 83/6 
ut rzymano chrześc . | ańską gminę przeciw 
gminie politycznej w posiadaniu jednego 
z wymienionych pastwisk,  a w sporze pro
wizoryalnym do L cz. C. 262/5 przeciw 
politycznej gminie w Sokołówce u trzymała  
się w posiadaniu jednego z wyżej nazw a
nych gruutów grecko katolicka cerkiew 
w Sokołówce, której p rawo posiadania udzie
liła chrześcijańska gmina w Sokołówce.

W ten sposób w drodze sądowej u s t a 
lono, że wszystkie napas tl iwe próbj  prze-
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wódców ludności żydowskiej,  ażeby wy 
przeć chrześci jańską gminę z jej p rawa po
siadania gruntów,  na jej rzecz jako  dobro 
gminne zaintabulowanych są n ieuzasa
dnione.

Pomimo tego jednakowoż przewódoy 
ci starali s ę w innej drodze wydrzeć gmi
nie chrześcijańskiej jej prawa.  Kie zw aża 
jąc na to, że Wydział  powiatowy w Zło
czowie zatwierdzi! preliminarz budżetowy 
rady  chrześcijańskiej  gminy w Sokołówce; 
nie zważając na t >, że delegat Wydziału 
powiatowego z Złoczowie w roku 1965 
przeprowadzi ł  dokładne zbadanie finanso
wej gospodarki  rady chrześcijańskiej  gminy 
w Sokołówce i rachunki  wszystkie i całą 
gospodarkę chrześcijańskiej  rady gminnej  
uznał  za dobrą ;  nie zważa jąc  na to, że 
z rarpienia Wydziału krajowego v>e Lwowie 
sekretarz Teodoro wicz przeprowadzi ł  w 
dniach 4. do 8. kwietnia 19U6 r. ponowne 
zbadanie rachunków7 chrześcijańskiej  rady 
gminnej i wszystko znalaz ł  w porządkm 
Wydzia ł  rady powiatowej w Złoczowie po
tem w sprzeczności ze swoją prawomo cną  
uchwalą  z 30. marca  1905 L. 862, pńźniej- 
szenii uchwałami  z 16 lutego 1906 L. 706 
i z 2. maja 1906 L. 1920, które zatwierdzone 
zostały reskryptem AYydziału krajowego z 17 
sierpnia 1906 L W .  65402, s tanął  po stronie 
żydowskiej gminy, wzglę lnie politycznej 
gminy w Sokołówce,  wobec czego chrze
ści jańska gmina zniewolona była wnieść 
przeciw takiemu postępowaniu  władz a d m i 
nistracyjnych zażalenie do c. k. Adminis t ra 
cyjnego Trybunału  we AYiedniu.

Co więcej, przewódcy ludności,  żydo
wskiej doprowadzili  swoją  gospodarką ,  
względnie swoim wpływem w gospodarce 
rady gminnej  w Sokołówce do tego, że 
radę  gminną w Sokołowce rozwiązano i z 
dniem 27. grudnia 1906 oddano zarząd g o 
spodarki  komisarzowi rządowemu Emilowi 
Brandsleterowi  z Oleska.

Ten  cios zadany autonomii  gminnej 
był skutkiem szkodliwej gospodarki  prze- 
wódców żydowskiej ludności,  co w radzie

gminnej i zwierzchności  gminnej  zdobyli 
wrpływ przeważający.  W czerwcu 1905 roku 
ustąpił  Łuć  Bar tosz z urzędu naczeluika 
gminy;  potem w październiku 1905 roku 
zrzekł  się sweg;- urzędu Wasyl  Suprano- 
wski zastępca naczelnika gminy, a następnie 
oddało c. k. Starostwo w Złoczowie zarząd 
gminny w ręce Mendla Eorowi tza i Srula 
Einstendiga,  asesorów gminnych.  J a k  zna 
komicie prowadzono akcyę w celu zaprze
paszczenia autonomii ,  wynika  z tego, że 
jednego z tych kierowników gminy polity
cznej Srula Einstendiga dnia 20. stycznia 
1906 r. a resztowano i za zbrodnię przekup
stwa zasądzono wyrokiem c. k. Sądu 
ob w odoueg o  w Złoczowie,  a drugi z kie
rowników, któremu władza polityczna oddała 
zarząd gminą,  Mendel Horowitz nigdy nie 
zwoływał rady gminnej,  nie wyjednał  do
pełnienia zwierzchności  gminnej,  co zresztą 
było obowiązkiem władzy politycznej i koń
cem tego stanu bezrządu,  do którego świa
domie zmierzali  przewodnicy  żydowskiej 
lndności, było rozwiązanie rady gminnej, 
zniszczenie życia autonomiczuego w So k o 
łówce !

Że taką  była robota tych przewódców, 
wypływa widocznie z tego rozstrzygającego 
momentu,  że gospodarka chrześcijańskiej 
rady gminnej  była nienaganną,  j ak  to s twier
dziła administ racya  zarządzona  przez Wy
dział  powiatowy i przez Wydział  krajowy;  
na tomiast  nie była n ienaganną gospodarka 
politycznej rady gminnej,  j a k ą  prowadzi li  
w ostatnich czasach  nielegalnie assesoro- 
wie gminni,  żydzi.

A jakiż był rezultat  tej celowej akcyi? 
Kadę gminną rozwiązano i ustanowiono ko
misarza  rządowego, k tóry zaczyna w go
spodars twie gminnem kierować się tem s a 
mymi zasadami,  któremi kierowali  się Men- 
dlowie Horowi tzowie i Srule Einstendigowie! 
Komisarz  rządowy Em i l  Braęds te te r  nie 
uznaje zupełnie praw chrześcijańskiej gminy 
w Sokołówce do wyżej wymienionych po
siadłości gruntowych i w swojej gospodarce 
popiera przewó&zców żydowskiej luduości, 
p rowadząc  dalej sprawę w tym kierunku,

4
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w którym ją  prowadzili  ci, co doprowadzili  
do ruiny gminną  gospodarkę i z ap rzep a
ścili au tonomiczne  życie gminy.

1 tak dnia 5 .lutego 1907 roku  wys łał  
rzeczony komisarz  rządowy D em ka  Skoryka 
i Stefana Łodygę do lasu gminy chrześci
jańskiej (parc. gr. L. kat. 1584 w Sokołó- 
wce) i kaza ł  tam wyrąbać sosnę, przyczem 
całą tą czynność wykonano w zakresie dzia
łania i na rzecz ogólnej t. j. politycznej 
gminy w Sokołówce,  z zupe łnem ignoro
waniem praw chrześcijańskiej gminy w So
kołówce.

Ten  postępek komisarza rządowego 
jes t  zamachem na prawa chrześcijańskiej  
gminy w Sokołówce i dlatego nabiera zna
czenia daleko sięgającego i pierwszorzędnego 
w życiu gminy miasteczka Sokołówki.

Fa k te m  jest ,  jak stwierdziły lust racye  
władz autonomicznych — że gospodarka 
chrześcijańskiej  rady gfhinnej w Sokołówce 
była n ienaganną,  że nienagannym był za
rząd powyższemi gruntami  jako dobrem 
gminnem wykonywań przezy chrześcijańską 
radę gminną.

Również faktem jest ,  — jak stwierdza 
cały szereg prawomocnie załatwionych spo
rów sądowych przed  c. U. Sądem powia to
wym w Olesku,  — że zarząd  powyższych 
gruntów i posiadanie tego dobra  gminnego 
przysługuje prawnie chrześcijańskiej gminie 
względnie radzie chrześcijańskiej gminy 
w Sokołówce.

W  końcu faktem jest,  — jak  to s twier 
dziły miaroda jne  władze, — że do zap rze
paszczenia autonomi '  gminnej w Sokołówce 
doprowadził  zarząd gminy który znajdował  
się naprzód pod przemożnym wpływem 
Mendlów Horowitzów, a potem przeszedł  
w ich ręce, i którego ciągiem dalszym jest 
obecny zarząd komisarza  rządowego, co 
stale przebywa w Olesku, a zarząd  gmin
nej gospodarki  oddał  w ręce swojej „przy
bocznej r a d y K, złożonej z tychże Mendlów 
Horowi tzów i tow.

Z faktów tych wynika  jasno,  że idzie 
tu p lanowa konsekwentna  akcya do zd ła 
wienia autonomii gminnej,  do zniszczenia 
praw chrześcijańskiej gminy w Sokołówce. 
Zamiast  rozpisać nowe wybory i dać m o 
żność ludności miasteczka Sokołówki wy
brać nową radę gminną,  ponieważ prawi
dłową była gospodarka chrześcijańskiej ra 
dy gminnej w Sokołówce, oddano zarząd 
gospodarki tej w ręce rady przybocznej ,  tj. 
tych samych ludzi, co sprowokowali  wyżej 
wymienione spory sądowe.

Nie wspominamy już tu o wyrokach 
wydawanych  w drodze karno-admi nis t r a 
cyjnej przez c. k. Starostwo w Złoczowie, 
którymi zasądzono tych mieszkańców,  któ
rzy z polecenia chrześcijańskiej  gminnej rady 
imieniem chrześcij ińskiej gminy w Soko
łówce strzegli s tanu posiadania tejże gmi
ny, bronionego przez prawomocne  uchwały 
sądowe! Oczywiście,  że wyroki te były bezpod
stawne ponieważ tu rozchodziło się o cywi lno
prawne  stosunki i prawa posiadania przez sąd 
przyznane  i bronione, a odnośni  r ep re 
zentanci  chrześcijańskiej gminy tylko wy
konywali  p rawnie  uzasadnione polecenia 
chrześcijańskiej rady gminnej w Sokołówce.

Nie wspominanej  o tem, że wbrew po
wyższemu p ia w u chrześcijańskiej  gminy w 
Sokołówce, samozwańczy  reprezentanci  po
litycznej gminy w Sokołówce z końcem 1906 
wzywali  nawet  asystencyi  c. i k. żandar-  
meryi, skutki  takiego przeciwnego prawu 
lekceważenia praw chrześcijańskiej  gminy 
mogłyby przynieść nieobliczalne szkody. 
Wskutek  tego wytworzyła się w gminie mia
steczka Sokołówki  a tmosfera wprost  nie
możliwa, przepe łniona  całą masą groźnych 
następstw.

Wytworzona  sytuacya jes t  t em więcej 
niebezpieczna,  że nie jes t  j as no  załatwi mą 
sprawa,  czy przez rozwiązanie  ogólnej rady 
gminnej  rozwiązano  i reprezentacyę  chrze 
ścijańskiej  gminy w Sokołnwce, lecz ta 
sprawa tak przeds tawia się i takiem jest  
ogólne przekonanie pośród ogromnej więk
szości mieszkańców Sokołowki,  że rozwią
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zanie Rady gminnej jest  tylko dalszem ogni 
wem jednego wielkiego łańcucha  zamachów 
na  p rawa ogromnej większości mieszkań
ców Sokołówki,  na prawa chrześcijańskiej  
gminy, na  prawa autochtonów, a w interesie 
napływowej ludności, i to nie w interesie 
ogółu tej napływowej  ludności żydowskiej,  
lecz w interesie spekulantów, co dla swojej 
osobistej korzyści wyzyskać  chcą i wyzy 
skują swoje rządy w Sokołówce.

Z tych przyczyn przeto podpisani  s t a 
wiają zap y ta n ie :

Co zamyśla zarządzić c. k. Rząd wraz 
z Wydzia łem krajowym,  ażeby ochronić 
prawa i interesy znacznej większości  mie
szkańców miasteczka  Sokołówki,  a osobno 
prawa chrześcijańskiej gminy w Sokołówce 
do posiadłości  gruntowych,  które stanowią 
dobro gminne tejże gminy, i przywrócić 
prawidłowy rozwój autonomicznego życia 
gminnego i gospodarki  gminnej w miasteczku 
w Sokołówce ?

In te rpe l in t :  

Oleśnicki, w. r.

Kuryłowicz, Korol,  Huryk ,  Barabasz,  Bojko, 
Staruch,  Mogilnicki, J .  Jaworski ,  Ostapczuk,  
Glidziuk, Stapiński ,  Krempa,  Effinowicz, 

Mazikiewicz, F .  Włodek,  Bohaczewski.

I n t e r p e l a c y a

do Jego  Exc. pana  Namiestnika  jako p re 
zydenta rady szkolnej krajowej.

Reskryptem z dnia 27. czerwca  1906- 
L. 24990 nakaza ła  c. k. k ra jowa rada szkolna 
otworzyć od 1 września 1906 szkołę w P e 
trykowie i uwzględniając tę okoliczność, 
że w Pe trykowie  jest  dwa razy tyle Rusinów 
co Polaków (raczej łacinników mówiących; 
po rusku) i że na 81 szkolnych dzieci j e s t '  
41 ruskich,  uchwali ła j ednogłośnie zapro- j  
wadzić w Pet rykowskiej  szkole ruski wy-1 
kładowy język. Tę  uchwalę przedłożono 
okręgowej radzie szkolnej.  Okręgowa radaj  
szkolna, opierając się na jakiejś prywatnej  
prośbie wniesionej  przez przeciwnika obec

nego Pe irykowskiego wójta, nie zważa na 
uchwałę  rady gminnej i rozporządzeniem 
z dnia 26, października L. 2581 zaprowadza  
w Pet rykowskiej  szkoie polski język  wy
kładowy. Nato dnia 29. l is topada 1906 zbiera 
się rada gminna  i po raz  drugi uchwala 
jednogłośnie zaprowadzić w miejscowej 
szkole ruski  wykładowy język  i poleca 
wójtowi wmieść przeciw rzeczonemu rozpo
rządzeniu okręgowej rady szkolnej rekurs.  
Wójt  w przepisanym terminie wnosi  przez 
okręgową radę szkolną rekurs  do krajowej  
rady  szkolnej i dołącza osobną prośbę 
w nim od gminy Pe trykowa,  zaopa t rzoną  
podpisami 10 radnych,  36 ojców dzieci 
szkolnych i 80 mieszkańców Petrykowa 
o zaprowadzenie w miejscowej szkole ru 
skiego wykładowego języka .

Tego rekursu i tej prośby do dziś rada  
szkolna okręgowa nie przedłożyła radzie 
szkolnej krajowej.  Starostwo,  widząc  że 
z obecną radą  gminną  nie da się przefor
sować język wykładowy polski, powołuje 
do rady i takich, którzy już dawno zre
zygnowali,  n. p. Stanis ława Hoszowskiego, 
który jeszcze w 1905 zrezygnował i p rze
niósł się do Lwowa

Zarazem unieważnia uchwałę  rady 
z dnia 1/9. i 10/11. 1906 i pozwala wnieść 
rekurs  przeciw temu, aż jak  rada gminna  
uchwali  rekurs.

Wójt  zwołuje radę na 19/2. 1907 i ta 
znowu uchwala  język wykładowy ruski,  a 
przeciw zarządzeniu S ta ros twa  upoważnia 
wójta wnieść rekurs.  Wój t  wnosi  rekurs 
20/2. 1907 a 21/2. raniutko spada z Wydzia łu 
powiatowego komisya na  szkontro kasy 
gminnej,  czyby nie dało się na czem wójta 
złapać i usunąć,  bo mówią  wójt wszys tk iemu 
winien, że rada  gminną uchwala  jeżyk ruski. 
Również i w Staros twie  powiedziano wój 
towi, że ta uchwała  z kolei t rzecia będzie 
odrzucona,  (bo rozumie się uchwalono  język 
wykładowy ruski.)

Dlatego podpisani  zapytu ją  Ex. Pana  
N a m i e s t n i k a :
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1. Czy wiadomem Ma n ieprawne  po
stępowanie c. k. S ta rostwa i Rady  szkolnej 
okręgowej w Tarnopolu?

2. Czy zamyśla Excelencya zażądać  od 
S ta ros twa  czemprędzej  dotyczących aktów 
i w szkole w Petrykowie zaprowadzić  język 
wykładowy ruski, jak tego wymaga dobro 
*/, części dzieci szkolnych?

In te rp e la n t : 
Oleśnicki, w. r.

Korol,  Huryk,  Barabasz,  Staruch,  Kuryłowicz,  
Glidziuk, J, Jaworsk i ,  Ostapczuk,  Krempa,  
Buhaczewski ,  Etfinowicz, Mazikiewicz, Mo- 

gilnicki, Ochrymowicz.

Marsza lek oznajmia,  że pierwsze czy 
tanie odczytanych wniosków umieści na po
rządku dziennym jednego z najbliższych po
siedzeń, interpelacye zaś odstąpi p. Komi
sarzowi rządowemu, względnie Wydziałowi 
krajowemu.

Marszalek zamyka  posiedzenie, nazna 
czając następne na dzień 12. marca 1907 
godzinę 10 przed południem i odczytuje 
porządek dzienny następnego posiedzenia.

Koniec posiedzenia godzina 3 minut 
20 popołudniu.

M arsza łek  k ra jow y:

S ta n is ła w  B adeni, w . r .

S e k re ta rz e :

M ieczysław  TJrbarlski, w . r. 

K a zim ie rz  L u b o m irsk i , w . r .


